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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU
Informace o činnosti orgánů města

od 15. října 2012 do 15. listopadu 2012
Rada města: 

V lednu 2013 se uskuteční historicky první přímá volba prezidenta 
republiky. Termín je stanoven na dny 11. a 12. ledna 2013 a pokud 
v tomto prvním kole volby žádný z kandidátů nezíská nadpolo-
viční většinu hlasů, bude se konat druhé kolo volby ve dnech
25. a 26. ledna 2013.
Prezidentem republiky může být zvolen občan české republiky, 
který dosáhl věku nejméně 40 let. Volební období prezidenta 
republiky je pět let a nikdo nemůže být zvolen více než dvakrát 
za sebou. Prezidentem republiky bude zvolen ten kandidát, který 
obdrží nadpoloviční většinu platných hlasů oprávněných voličů. 
Není-li kandidát zvolen v prvním kole, koná se za čtrnáct dnů
po začátku prvního kola volby druhé kolo, do kterého postupují dva 
kandidáti, kteří obdrželi v prvním kole nejvíce hlasů. Při rovnosti 
hlasů postupují do druhého kola volby všichni kandidáti, kteří v prv-
ním kole volby získali nejvyšší počet platných hlasů oprávněných 
voličů, a nejsou-li takoví kandidáti alespoň dva, postupují i kandidá-
ti, kteří obdrželi druhý nejvyšší počet platných hlasů oprávněných 
voličů. Prezidentem republiky je zvolen kandidát, který obdrží ve 
druhém kole volby nejvyšší počet platných hlasů oprávněných vo-
ličů. Je-li takových kandidátů více, prezident republiky není zvolen
a do deseti dnů se vyhlásí nová volba prezidenta republiky.

Volit prezidenta může každý občan ČR, který alespoň druhý den 
volby dosáhne věku 18 let, v případě druhého kola volby může 
volit také občan, který dosáhne věku 18 let druhý den konání 
druhého kola volby. Překážkami práva volit jsou zákonem stano-
vené omezení osobní svobody z důvodu ochrany zdraví lidu nebo 
zbavení způsobilosti k právním úkonům. 
Občané volí především v místě svého trvalého pobytu, kde jsou 
zapsáni ve stálých seznamech voličů. Zákon však umožňuje, aby 
mohli volit také ti, kteří se nacházejí mimo místo svého trvalé-
ho pobytu, např. pobývají ve zdravotnickém zařízení, v zařízení 
sociálních služeb nebo v jiném obdobném zařízení, ve výkonu 
vazby nebo trestu odnětí svobody. Takové osoby mohou požádat 
o zápis do zvláštního seznamu voličů, který vedou obecní úřady 
v místě, kde se takové zařízení nachází. Volit lze také v zahraničí 
na zastupitelských a konzulárních úřadech ČR. Volič může požádat, 
o vydání voličského průkazu, který opravňuje volit v jakémkoli 
volebním okrsku na území České republiky nebo na jakémkoli za-
stupitelském úřadu v zahraničí. Voličský průkaz vydává jak obecní 
úřad, tak i zastupitelský úřad, záleží jen na tom, u jakého úřadu 
je volič zapsán v seznamu voličů.
Žádost o voličský průkaz musí obsahovat jméno, příjmení, datum 

Informace o volbě prezidenta republiky

Majetky:
• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu - umístění 

inženýrských sítí a sjezdu - na pozemku parc. č. 320/3 k. ú. 
Kumburský Újezd ve prospěch Jiřího Žalského, Josefa Tůmy 472, 
Stará Paka a Barbory Žalské, Nádražní 609, Nová Paka;

• schvaluje
a) Darovací smlouvu na 12.044,- Kč mezi městem Nová Paka 

(obdarovaný) a panem Oldřichem Mihlem (dárce),
b) Darovací smlouvu na 6.022,- Kč mezi městem Nová Paka 

(obdarovaný) a panem Jaroslavem Brádlem (dárce),
c) Darovací smlouvu na 6.022,- Kč mezi městem Nová Paka 

(obdarovaný) a panem Jiřím Brádlem (dárce).
 Dar bude použit výlučně pro účel rozšíření živičného povrchu

před garážemi na parcelách 450, 386/45 a 386/42 v k. ú. Přibyslav;
• schvaluje uzavření smlouvy na zřízení věcného břemene 

na pozemku parc. č. 1897/3 k. ú. Nová Paka, spočívající 
v právu zřídit na cizích nemovitostech plynárenské zařízení, 
o právu vstupovat a vjíždět na cizí nemovitost v souvislosti 
se zřizováním, stavebními úpravami, opravami plynovodní 
přípojky ve prospěch oprávněného – majitele pozemku parc. 
č. 1898/4, 1898/10 k. ú. Nová Paka.

 Věcné břemeno bude zřízeno za podmínky, že p. Šolcová 
uhradí veškeré náklady spojené se zřízením tohoto břemene. 
Rada města schvaluje jednorázovou úhradu za zřízení tohoto 
věcného břemene 1.000 Kč + DPH.

Sociální:
• schvaluje přijetí p. Šepse Ladislava a Šepse Oldřicha

do Domova pro seniory.
Školství a kutlura:
• schvaluje konání následujících kulturních akcí o.s. ŽBB 

v prostoru kláštera: 
 Čarodějnice na klášteře dne 30. 04. 2013 od 19 do 01 hod 

následujícího dne,
 Klášter žije dne 15. 06. 2013 od 16 hodin do 01 hod následujícího dne;
• schvaluje žádost MKS Nová Paka o výpůjčku Masarykova 

náměstí po dobu Předvánočních trhů v roce 2012 a 2013.

Finance:
• schvaluje 10.000 Kč pro pěvecký sbor AMABILE, který bude 

prezentovat město Nová Paka na celostátní přehlídce 
pěveckých sborů;

• schvaluje žádost MKS Nová Paka o příspěvek 5.000 Kč
na ohňostroj při předvánočních trzích v roce 2012 z prostředků 
Rady města.

Ostatní:
• jmenuje v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. g) 

zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, 
paní Mgr. Janu Vrbovou vedoucí sociálního odboru ke dni 
6. listopad 2012;

• schvaluje Smlouvu o zajištění administrace krajského 
Programu obnovy venkova pro rok 2012;

• schvaluje Dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo na akci Průmyslová 
zóna Vlkov – prodloužení sítí s fi rmou Matex HK s.r.o., Kladská 
181, 500 03 Hradec Králové;

• schvaluje Dodatek č. 1 smlouvy o dílo s fi rmou J. Pišta 
a spol., společnost s r. o., Dukelská 414, 544 01 Dvůr Králové
nad Labem, na akci „Zateplení obvodových plášťů ZŠ Husitská“;

• schvaluje prodloužení smlouvy na pronájem sloupů veřejného 
osvětlení a dalších nosičů s fi rmou Ing.Petr Svoboda, Havlíčkova 
194, Jičín, PS-GRAPH, na dobu určitou do 31. 12. 2014;

• schvaluje ukončení nájemního vztahu na žádost p. Konopka 
mezi městem Nová Paka a p. Petrem Konopkem (pořádání 
farmářských trhů na náměstí v Nové Pace) ke dni 21. 11. 2012;

• schvaluje Dodatek č. 1 smlouvy o dílo s fi rmou STRABAG a.s., 
Odštěpný závod Praha, Lidická 802, 266 01 Beroun, IČ: 60838744 
na akci „Nová Paka - V Balkách – oprava cesty na p.č. 4047/1“;

• schvaluje uzavření Městského úřadu dne 31. 12. 2012;
• schvaluje přijetí Smlouvy o poskytnutí účelové neinvestiční 

dotace v požární ochraně na výdaje jednotky sboru 
dobrovolných hasičů obce pro rok 2012 – účel 3,
od Královéhradeckého kraje. Číslo smlouvy RR/2012/172-SDH/MV/3.

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM na www.munovapaka.cz
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narození, adresu místa trvalého pobytu a způsob doručení volič-
ského průkazu. Požaduje-li volič jeho zaslání, je třeba uvést také 
adresu, na kterou má být voličský průkaz doručen. 
Žádost o voličský průkaz lze podat písemně s úředně ověřeným 
podpisem voliče (neplatí se žádný správní poplatek), v elektro-
nické podobě podepsané uznávaným elektronickým podpisem 
nebo prostřednictvím datové schránky v termínu nejpozději
do 4. ledna 2013. Osobně lze požádat o vydání voličského průkazu 
nejpozději do 9. 1. 2013. 
V případě, že volič výslovně nepožádá pouze o voličský průkaz 
na některé kolo volby, vydá se mu voličský průkaz pro obě kola 
volby (jeden pro první a druhý pro druhé kolo).
O vydání voličského průkazu lze požádat také v době mezi prvním 

a druhým kolem volby, a to osobně nejpozději do 23. ledna 2013 
do 16.00 hodin. 
Hlasování se bude konat ve volebních místnostech, které budou 
otevřeny ve dnech voleb, to je v pátek od 14:00 hodin do 22:00 
hodin a v sobotu od 8:00 hodin do 14:00 hodin.
Volič, který se ze závažných důvodů nebude moci dostavit
do volební místnosti, může požádat obecní úřad a ve dnech voleb 
přímo okrskovou volební komisi o to, aby mohl hlasovat mimo 
volební místnost do přenosné volební schránky.
Hlasovací lístky pro volbu prezidenta budou voličům dodány 
nejpozději do 8. ledna 2013, v případě druhého kola volby obdrží 
voliči hlasovací lístky až ve volební místnosti.

M. Nádvorníková, správní odbor MěÚ Nová Paka

STŘÍPKY - INFORMACE - AKTUALITY

V sobotu 10. listopadu se konal velký den pro všechny nové občánky 
našeho města. Již tradičně jsme uspořádali obřad vítání občánků pro 
všechny novopacké děti narozené v uplynulém období. Všechna mimin-
ka uvítal a uvedl mezi novopacké občany pan starosta, JUDr. Ing. Ru-
dolf Cogan, Ph.D. a spolu s ním pan Mgr. František Vitoch, zastupitel 
a předseda sportovního výboru našeho města. Se slavnostní náladou 
zodpovědně a zkušeně pomohly děti ze základní školy v Husitské 
ulici pod vedením paní učitelky Mgr. Břetislavy Dixové. Všichni občánci 
tradičně obdrželi symbolické truhličky s poklady našeho kraje – polo-
drahokamy, pamětní listy a maminky jsme obdarovali květinou. Velmi 
nás potěšila hojná účast všech rodinných příslušníků a přátel malých 
miminek a velmi přátelská a neobyčejně milá atmosféra v obřadní síni. 
S potěšením jsme  se se všemi miminky, jejich rodiči a přáteli setkali 
a mohli se tak společně s nimi radovat z jejich narození.
V nadcházejícím adventním čase přejeme pohodové a klidné 
prožití všech dní plných očekávání a do budoucna pak krásné 

Uvítali jsme nové občánky

a spokojené žití tady u nás v Nové Pace.
M. Fajferová, matrikářka MěÚ Nová Paka

Foto: Bohuslava Jelínková

Jolana Fialová, Denis Svoboda, Matyáš Válek, Jiří Zahradník,Jolana Fialová, Denis Svoboda, Matyáš Válek, Jiří Zahradník,
Viktorie Šefcová, Tomáš BudinaViktorie Šefcová, Tomáš Budina

Stella Líbalová, Oliver Sucharda, Matyáš Tryzna, Šarlota Jirásko,Stella Líbalová, Oliver Sucharda, Matyáš Tryzna, Šarlota Jirásko,
Vladimír Fiala, Lukáš VěchetVladimír Fiala, Lukáš Věchet

Klára Zimmermannová, Tomáš Věchet, Jiří Žalský, František Kalenský,Klára Zimmermannová, Tomáš Věchet, Jiří Žalský, František Kalenský,
Mikuláš Morávek, Klára Válková, Lukáš ŠtampochMikuláš Morávek, Klára Válková, Lukáš Štampoch

Tadeáš Hruška, Tereza Kudrnáčová, Matěj Žlab, Ondřej Veselý,Tadeáš Hruška, Tereza Kudrnáčová, Matěj Žlab, Ondřej Veselý,
Karolína PonikelskáKarolína Ponikelská
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David Fišer, Natálie Chadimová, Barbora Petrová, Nikol Náhlovská,David Fišer, Natálie Chadimová, Barbora Petrová, Nikol Náhlovská,
Eva Coganová, Tereza Benešová, Daniel GrundEva Coganová, Tereza Benešová, Daniel Grund

Václav Machek, Sabina Kotyková, Ondřej Mádlík, Patrik Šístek,Václav Machek, Sabina Kotyková, Ondřej Mádlík, Patrik Šístek,
Zuzana Jiříčková, Jáchym PlecháčZuzana Jiříčková, Jáchym Plecháč

Jmenuji se Rudolf Cogan. Jsem tady, jak se říká na amerických 
univerzitách, freshman, nováček, nicméně kandiduji na funkci ná-
městka hejtmana pro fi nance a EU. Představím sebe, svůj program 
všeobecně, pak pojednám o svém resortu, nakonec o stylu práce.
Jsem starosta Nové Paky. Ale byl jsem léta českým reprezentan-
tem v triatlonu. Sport mne naučil vytrvalosti, všechno nejde hned.
Na opravdový úspěch se musí čekat roky a já prostě 4 roky vydržím.
Před 14 lety jsme zjistili, kdo a jak vládne v mém městě, nechtěl 
jsem, aby to tak pokračovalo. Naše sdružení získalo nejprve
2, pak 4, 7 a nakonec 9 mandátů. Podařilo se snížit dluhy z 85
na 5 mil. Kč. Nová Paka je nejlepším městem pro byznys ČR v roce 
2011. Průmyslovou zónu jsme vybudovali bez dotace, nyní ji otvíráme 
a třetina je plná. Náš úřad je mezi trojkovými obcemi nejmenší. 
Lidé nám věří, na tribuně vidím mnoho občanů Nové Paky, zdravím 
třeba Marii Medlíkovou.
Co se týče činnosti kraje všeobecně, tak především nepřipustím 
další zadlužování. V Evropě reálně hrozí bankrot nejen státům, ale 
i regionům a městům. Bankrot státních institucí se dotkne přede-
vším sociálně slabých, kteří zůstanou, bez záchranné sociální sítě 
státu, zcela bez prostředků.

Kandidátní řeč R. Cogana pro funkci náměstka hejtmana
Vidím velké problémy ve stavu silnic v kraji. Budu prosazovat 
opravy a rekonstrukce krajských silnic. Na ně by měly být pře-
směrovány i evropské dotace.
Také ve školství si budu počínat aktivně, střední školy se už prostě 
musí rušit. Chci ale zachovat střední školy v periferních městech. 
Prostřednictvím normativů chci pomáhat základním školám s dru-
hými stupni v menších obcích.
Nyní k mému resortu, tedy k fi nancím kraje. Vyrovnaný rozpočet 
kraje je základním pravidlem hospodaření kraje. Bude se šetřit pře-
devším na provozu kraje. A cílem je mít dost peněz na investice.
U krajem řízených organizací budu dbát na jejich rozpočtovou 
střídmost. Základní otázkou bude nutnost existence určitého za-
řízení, následně přesné defi nování úkolů určité organizace. Lze 
očekávat snížení počtů organizací a snižování počtu pracovníků 
na základě personálních auditů.
Veřejné zakázky budu již od částky 100 tis. Kč zveřejňovat na in-
ternetu. Po ukončení soutěže na dodávku budou všechny nabídky 
zveřejněny na internetu. Případné změny smlouvy, a to v přede-
vším v peněžním a časovém plnění dodávky budou rovněž uvedeny
na internetu a zdůvodněny.
Dotace se bude kraj snažit získávat především na infrastrukturní pro-
jekty. Prioritou jsou především silnice a vodohospodářská infrastruk-
tura. V oblasti služeb a zdravotnictví, dotované projekty musí být 
realizovány velice odborně, tak, aby se dotace nemusela vracet.
Budeme důsledně kontrolovat využití dotací poskytnutých krajem 
jiným subjektům, zda jsou použity v souladu se zadáním. Tolik 
k mému resortu.
Děkuji všem přítomným, že vyslechli mou kandidátní řeč. Chci zdů-
raznit, že se vůči těm, co budou v radě, případně já jako radní proti 
opozici budu chovat maximálně korektně. Zatím nemám pocit, že by 
z nás 45 byl někdo vyložený darebák. Mým přirozeným oponentem 
bude Ing. Táborský, přeju mu dobré výsledky v práci, ať už radním 
pro fi nance bude kdokoli z nás dvou.

Rudolf Cogan

Náš pan starosta JUDr. Ing. Rudolf Cogan, Ph.D. rozdával ze svých 
volebních plakátů a billboardů úsměvy na všechny strany. A nejen 
to. Protože se už cítil být hejtmanem, rozdává i rady, jak nejlépe 
hospodařit. Viz jeho „prohlášení k situaci po volbách do zastupitelství 
kraje“ v minulém čísle Achátu. Cituji: … „Klíčové jsou zdravé fi nance, 
školství, úspory v provozu, transparentnost a zlepšení péče o silnice.“ 
Ostatně tato hesla jako průhledná výběrová řízení a odborníci 
na svá místa už známe. Jako opozice, z osobních zkušeností, 
z počínání pana starosty a jeho kolegů ve vedení města. Stačí 
se jen podívat na městský úřad nebo některá školská zařízení.
Ale k věci. Ze zpráv pro zodpovědné hospodáře se dozvídáme, že zá-
kladem hospodaření fi rmy i kraje je vyrovnaný rozpočet. Že nemůžeme 

utrácet víc, než máme v provozním kapitálu, a zadlužovat ty, co přijdou 
po nás! A že nebudeme zadlužovat vlastní děti. Svatá slova. Jen mi 
je záhadou, proč pan starosta Rudolf Cogan nedodržuje toto 
prohlášení v praxi, tedy v našem městě? Mám na mysli například 
plavecký bazén, pro jehož výstavbu se vyslovilo údajně 60 procent 
dotázaných v anketě města. Ponechávám stranou věrohodnost této 
ankety už z prostého důvodu, že ať jsem se ptal kdekoliv a kohokoliv 
v našem městě, odpověď k výstavbě bazénu byla záporná. Naopak 
prioritou byly služby a oprava komunikací. Na uvažovanou výstavbu 
bazénu, v době současné krize, bude sotva stačit 100 milionů korun. 
Tedy peněz, které Nová Paka nemá! K jejich získání se hledají všechny 
možné cesty včetně prodeje městských nemovitostí. 

Ohlupování voličů v Nové Pace – cesta do dluhové pasti
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Občasný
Sloupek
Občana

Pan Karel Pokorný pořádá vždy v první listo-
padové úterý fi lmové večery. Letos jsem měl 
konečně čas do malého sálu MKS vyrazit, a než 

jsem za sebou zabouchl dveře bytu, podařilo se mi s sebou „stáh-
nout“ i svou malou dcerku. 
Jelikož tato rubrika nemá reportážní charakter, vyhnu se popisu 
čtyř dokumentů, které si pan Pokorný pro diváky připravil. Bylo by 
to stejně platné jako dvouhodinová videa z jadranského pobřeží 
nahraná na fosilních analogových kazetách, jež zejí ve skříních 
dnešních moderně vybavených domácností. Film se prostě musí 
vidět! A jsem rád, že v případě těch čtyřech kousků z tvorby pana 
Pokorného se nám to povedlo.  
Když už jsem to nakousl – vzpomeňme si na ty časy, kdy všichni 
točili jakoukoliv „bejkárnu“ na své VHSky. Kamery se tehdy velikos-
tí ani tvarem nelišily od základního stavebního materiálu našich 
domů. Poté přišla vlna digitalizace, která vše natočené na pásky 
spláchla kamsi do propadliště dějin a zároveň přinesla naprostý 
zmatek v bezpočtu formátů. „Tohle nemůžeš pálit na pluskový 
DVD a tady na to si musíš stáhnout kodeky, aby ti to šlo přehrát 
v kompu. Nebo hele, prožeň to ňákým konvertorem a převeď to 
do avíčka. Různý freewary stáhneš zdarma z netu,“ slýchával jsem 
a stále slýchávám od mých digitálně gramotných kamarádů. Fakt 
těžká doba... Ani jsme se nenadáli a přichází další éra! Pomalu i ta 
blyštivost dévédéček začíná ztrácet na své intenzitě. Sedá na ně 
prach. Dnes už se fi lmy ve full HD ukládají na harddisky (ostatně 
zkratka těchto zařízení je rovněž HD). „Přines to v HD na HD...“ 
S rozmachem internetu a chytrých telefonů přichází doba, kdy 
už se netočí videa v řádu hodin a kilometrů pásky. Videa jsou 
krátká, aby zabodovala na kanálu Youtube a dostala co nejvíc 
„lajků“ na FB (Facebooku).
Obdivuju lidi, kteří výše popsaným turbulentním vývojem světa 
videí pošli v klidu a jejich díla nezůstala kdesi zapomenuta (patřím 
k většině, které se to nepovedlo).
Když jsem na plátně v malém sále přímo před sebou viděl výtvar-
níka Vlastu Mužíčka, jak maluje portrét pana Materny a slyšel 
jejich neskutečně zajímavou konverzaci, když jsem viděl pomník 
tragicky zesnulých ruských vojáků na „starém Babáku“ před dva-
ceti lety a pak v nynější podobě, když jsem nahlédl do zákulisí 
packého loutkového divadelního souboru Rolnička a v neposlední 
řadě viděl i poslední rozloučení s bývalým prezidentem Václavem 
Havlem, uvědomil jsem si, jak záslužná práce to je, když člověk 
vezme kameru, natáčí, potom vše stříhá a vše archivuje (v době 
odpovídajících formátech!). 
Psaná kronika města je jistě důležitá. Ale kdo z ní vyčte například 
barvu hlasů jednotlivých osobností? Film je věrná kopie skutečnosti 
a z hlediska zachycení dané doby ten nejdokonalejší prostředek 
zvěčnění historického okamžiku. Můžeme být rádi, že i na Pace 
máme někoho, kdo se o to snaží a dle mého názoru mu to náram-
ně jde. Pana Pokorného coby amatérského fi lmaře nezajímá, zda 
točí ve full HD kvalitě ani zda to jednou někdo pověsí ve 3D na FB 
a použije k tomu jako nosič USB či DVD. Jeho zajímá významnost 
a někdy i bizarnost okamžiků, které stojí za to, aby se zvěčnily. 
První listopadové úterý jsem žasl nad tím, jaký význam tyto 
„živé obrázky“ z dílny pana Pokorného mají. Pro nás Pačáky i pro 

Živé obrázky Karla Pokorného

Dokumenty Karla Pokorného byly oceněny již na několikaDokumenty Karla Pokorného byly oceněny již na několika
fi lmových festivalechfi lmových festivalech

společnost jako takovou. A jisté je jedno – budou zrát jako víno 
a jejich význam poroste v přímé úměře s ubíhajícím časem. Těmto 
dílkům nadšeného amatérského fi lmaře nezbývá než popřát, aby 
neskončila kdesi v temnotě šuplíků či skříní kvůli takové banalitě, 
jako je jejich formát či nosič, na kterém jsou nahrané. Udržet je 
při životě i pro budoucí generace bude pro Novou Paku důležité! 
Jistotu tohoto tvrzení beru i v otázkách pětileté dcerky, kterých 
bylo po každém odvysílaném dokumentu několik.

Dan Polman

K závažnosti celkové této situace vydává MO ČSSD toto 
prohlášení:
Členská základna MO ČSD v Nové Pace nesouhlasí se zadlužo-
váním našich dětí a vnoučat další půjčkou na výstavbu bazénu, 
tím i budoucímu značnému zatížení městského rozpočtu.
Nesouhlasíme s prodejem městského majetku jen proto, aby 
vedení města mělo fi nance na výstavbu bazénu. 
Doporučuje panu starostovi, že by měl umět více naslouchat i opo-
zičním hlasům, když víme, že například město Jičín – a můžeme 
jmenovat i další města - stojí provoz bazénu každý rok přes 6 
milionů korun, kdy nyní po deseti letech provozu je potřeba dalších 

30 až 40 milionů na jeho obnovu a opravy!
Jako řešení podpory plavání pro naše občany navrhujeme 
zafi nancovat autobusové spojení z Nové Paky do Jičína zdar-
ma, a tím ušetřit fi nance na budování komunikací a chodníků 
v našem městě. 
Snad by stálo za úvahu, že by vládnoucí koalice v našem městě TOP 
09 a ODS mohla vyhlásit na takto důležitou akci pro budoucnost re-
ferendum s poctivě naformulovanými otázkami. Například, zda chtějí 
bazén na úkor oprav chodníků, ulic, náměstí, městského kulturního 
střediska, kina atd. Odpovědi by hodně napověděly.
František Škvařil, člen zastupitelstva města Nová Paka (ČSSD)
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Zahradní centrumZahradní centrum
Nová PakaNová Paka
ul. Krkonošská (směr Trutnov)ul. Krkonošská (směr Trutnov)
od 1. prosince 2012od 1. prosince 2012
Těšíme se na Vás!Těšíme se na Vás!

Kde? Malý sál MKS. Kdy? Neděle 6. 1. 2013 V kolik? 
Vernisáž v 15 hodin.

Přijďte se podívat na fotografi e našich otců, dědů a pradědů

Rok 2013 bude jistě v několika směrech výjimečný. Pro 
nás, členy Novopackého fotoklubu při MKS, bude i ro-
kem výročním. Připomeneme si, že právě před 80 lety 
se naši pradědové sešli v hostinci u Šepsů, na čemž 
by nebylo nic tak výjimečného, kdyby se tu tehdy, 
u dobrého moku, nedomluvili na vzniku fotoklubu. Jak 
ujednali, tak učinili.
Jak jinak bychom měli my dnes zahájit výročí vzniku 
fotoklubu než výstavou prací těch, kteří stáli u zrodu 
myšlenky, těch, kteří se zasloužili o to, že fotoklub 
v krizových letech nezanikl, a také všech ostatních 
členů, co jím za ta léta prošli. 
Blahořečím prozíravému vedení klubu, a to v kterékoli 
době, že archiv nejen uchránili, ale ještě do něho občas 
cosi přidali. Jen díky tomu můžeme dnes podobnou re-
trospektivní výstavu uspořádat. Od všech členů, a bylo 
jich za tu dobu kolem stovky, fotografi e, bohužel, nevlastníme. 
Je to sice škoda, ale i tak je v archivu slušný výběr. Nejen to, 
mnohdy žasneme, jak technicky kvalitní a promyšleně nápadité 
některé snímky jsou. Myslím si, že i v dnešní době by měly šanci 
zabodovat v nejrůznějších soutěžích. Tak nám popřejte šťastnou 
ruku při výběru těch správných záběrů. Pro vás, milí návštěvníci, 
a pro oživení vzpomínek jsme výstavu připravili.
Zároveň Vás, kteří se přijdete podívat a zavzpomínat, prosím 
o shovívavost. Je možné, že se do popisu na zadní straně fo-
tografi í mohla vloudit nějaká ta chybička. Pokud byste takovou 
nepřesnost objevili, budeme Vám velmi vděčni za upozornění. 
A pokud vlastníte pár fotografi í třeba po dědovi, který do fo-
toklubu též chodil a mezi autory dnes není, budeme potěšeni
za obohacení archivu. Fotografi e Vašeho dědy můžou být vysta-
veny na nějaké výstavě příští.

Příjemné pokoukání a klidné zavzpomínání na fotoklub MKS Nová 
Paka Vám přeje 

Vláďa Herbrych

Jak je důležité míti archiv 
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Kalendář je plný svátků. Řadu z nich 
uctívají lidé v mnoho zemích světa 
- například Velikonoce nebo Vánoce. 
Jsou však i svátky takové, které si 
připomíná jen část občanů, zato však 
také téměř po celém světě. Právě 
k nim patří den 14. listopad, který je 
celosvětovým dnem diabetu. V tento 
den si připomínáme narození kanad-
ského badatele Frederika Bantinga,  
kterému se podařilo ve spolupráci
se svým pracovním týmem zapálených 
kolegů objevit látku, která umožní li-
dem s diabetem vcelku „normálně žít“. Za svůj objev obdržel 
mimo jiné prestižní Nobelovu cenu (o fi nanční  odměnu se podělil 
se svými kolegy).
V Nové Pace si místní diaklub připomenul tento svátek zorga-
nizováním zdařilé celodenní akce. Celkem již po šesté za sebou 
uspořádal setkání dětí s diabetem a jejich rodičů. Akce začala 
v deset hodin dopoledne. Do hotelu Štikov se sjeli děti se svými 
rodiči z Nové Paky, Lázní Bělohradu, Hořic, Valdic a Jičína. Jedná 
se o děti, které dochází pravidelně v tříměsíčních intervalech
do diabetologické poradny působící při oblastní nemocnici v Jičíně.
Protože se v kalendáři diabetiků jedná skutečně o významný 
den, přijely tentokráte i děti z Olomouce a menších obcí Středo-
českého kraje. Hotelový komplex nebyl vybrán náhodou: děti se 
již těší na letní diatábor, který pro ně Diaklub Nová Paka bude 
pořádat ve druhé polovině července 2013. Už nyní je jasné, že 
kapacita počtu dětí bude velmi rychle naplněna.
Majitelka hotelu (paní Hana Deusová se synem) nejprve umožnila 
prohlídku objektu dětem i rodičům, aby na vlastní oči viděli po-
koje, ve kterých budou v době konání tábora bydlet. Děti mimo 
jiné ocenily prostory společenských místností. V jedné z nich se 
hned usadily a pod vedením Martina Štryncla a Moniky Kuželkové 
prožily téměř dvě hodiny plné her a soutěží. Rodiče se zatím 
sešli v jídelně, kde projednali organizační záležitosti. Přišla také
na řadu vzájemná výměna zkušeností, které získali se svými 
dětmi při každodenním zápolení s diabetem. Potěšitelné bylo, 
že své děti doprovodili nejen maminky, ale i tátové.
V poledne přišel na řadu slavnostní oběd, který obsahoval 
předepsanou skladbu sacharidů pro děti, a poté vycházka
po okolí hotelu. Venku pak využily travnaté fotbalové hřiště, dvě 
hřiště antuková, asfaltové hřiště na basketbal a řadu travnatých 
plácků. Při pohledu na pěkný bazén se začaly o to více těšit
na letní akci... Při ní se navíc svezou v závodním voze s opravdo-
vými soutěžními jezdci v přilehlé a velmi známé Štikovské rokli 
a také je čeká plavba v kanoích v nedalekém rybníce.
Účastníci akce se poté přesunuli do budovy novopackého Gym-
názia a Střední odborné školy pedagogické. Zde je čekalo pěkné 
hudební vystoupení studentek gymnázia. Vysloužily si upřímný 
a dlouhotrvající poslech a na závěr i potlesk. Diaklub Nová Paka 
srdečně děkuje všem účinkujícím za jejich produkci, kterou před-
vedli v době svého volna. Diaklub děkuje sbormistryni Mgr. Aleně 
Lelkové, MgA. Monice Chmelařové (klavírníí doprovody)  a dále 
studentkám Janě Kotherové (fl étna), Aleně Hučíkové, Lucii Ba-
jerové, Johaně Tláskalové a Lucii Máhrlové (všechny uvedené - 
zpěv), dále Karolíně Cermanové (ZŠ Komenského) a Lucii Bajerové 
(Gymnázium Nová Paka) za předvedené tance a také pěveckému 
duu Lence Noskové (zpěv) a Martině Včelákové (zpěv, housle). 
Vystoupení děvčat přišla v roli pozorovatele povzbudit k pěkné-
mu výkonu PaedDr. Božena Maxiánová.
Po uvedeném vystoupení se účastníci akce vydali na procházku 
Novou Pakou, kdy si prohlédli čtvrť Slovany a Havlovu ulici le-
movanou celou řadou sportovišť. Jedno z nich, Sportocentrum 
s bowlingem, se stalo jejich dalším cílem v celodenním programu. 
Klání v bowlingu patří již tradičně k nejvíce oblíbeným aktivitám 

Šestý ročník setkání dětí s diabetem

u dětí. Vytištěné výsledky 
snažení po konci sporto-
vání putovaly mezi dětmi 
z ruky do ruky, každý chtěl 
své docílené výkony srov-
nat s ostatními. 
Když den diabetu končil, 
byla již Nová Paka po-
nořena do tmy. Někteří 
účastníci odjeli domů, jiní 
využili možnost přespání 
v pěkném prostředí Inter-
nátu Střední odborné školy 
pedagogické, aby si na druhý den domů odvezli nejen pěkné 
zážitky, ale také sílu do dalšího zápolení s diabetem.
Na závěr se sluší poděkovat těm, kdo na konání akce přispěli. Část 
výdajů si, jako pokaždé, hradili účastníci akce sami. Na úhradu 
části nákladů byly použity fi nance poskytnuté od novopackých 
společností NADOZ  a  společnosti Quittner a Shimek. Děkujeme 
a za rok opět naviděnou! 

Miloslav Pačesný
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než 100 km/h. Kolem 10. hodiny ustávají přeháňky a my začínáme 
opatrně sestupovat. Těžší místa slaňujeme, zbytek sestupujeme, 
v Cervinii jsme kolem páté odpoledne. Trochu spokojeni, trochu 
smutní odjíždíme na noc domů. Snad se nám příští rok podaří, 
jak říkají horolezci - „sundat pytel“. 
Od letošního jara se Zdeňkem Petráněm domlouvám možnosti 
druhého pokusu o výstup na Matterhorn. Zdeněk preferuje výstup 
švýcarskou stranou přes hřeben Hörnli, který by měl být méně ná-
ročný. My jsme ale s Matějem rozhodnuti „sundat pytel“ z italské 
strany. Začínám se připravovat výstupy s naloženým batohem od 
Bahňáku na Máchovku, Matěj je na měsíčním treku v Himalájích. 
Jako aklimatizaci jsem si vybral s dcerou Lenkou výstup na horu 
Ortler v severní Itálii, která dosahuje výšky 3.905m, snad budeme 
dobře připraveni.
Rozhodnutí přichází v půli srpna. Zdeněk se na Matterhorn ne-
cítí a odjíždí s kolegy na rakouský Großglockner, který úspěšně 
zdolají. Já s Matějem odjíždíme s vizí dobrého počasí 15. 8.
přes průsmyk Sv. Bernard a přijíždíme na stejné místo jako vloni 
do Cervinie. Na chatě horských vůdců zjišťujeme aktuální podmínky 
a výhled stálého slunečného počasí se k naší radosti potvrzuje. 
Balíme materiál a odpoledne jdeme naloženi o 1.000 m výše
na chatu Abruzzi, cíl dnešního dne. Matěj bivakuje přes noc venku, 
já sdílím pokoj s italským kolegou, kterého ráno vyzvedne místní 

PAČÁCI NA CESTÁCH  XIX

VÝSTUP NA MATTERHORN
Poprvé jsem měl možnost spatřit Matterhorn v dubnu 
1988, kdy jsem byl se špindlerovským Pavlem Jirsou
na sérii skialpinistických závodů v Itálii. Z Rally Gran Pa-
radiso jsme přejížděli do Bormia. Cestou jsme zajeli do 
Cervinie a za polojasného počasí jsme v mracích vyhlíželi 
onen krásný kopec. Po trpělivé hodince čekání se obloha 
náhle otevřela a Matterhorn, tyčící se 2,5 km nad námi, 
se objevil v celé své mohutnosti a kráse.
Poprvé jsem uvažoval o výstupu v roce 2001, kdy jsme 
s několika dalšími Pačáky chtěli vystoupit ze švýcar-
ského Zermattu hřebenem Hörnli. Byl jsem domluvený 
s alpinistou Robertem Gálfym, který v tu dobu pracoval 
v Zermattu jako horský vůdce. Bohužel Robert v tu 
dobu vodil klienty na jinou horu a počasí také nebylo 
ideální. Proto jsme se rozhodli prostudovat terén a jít 
na chatu Hörnli, ze které se vychází na Matterhorn. Chvíli 
před tím, než jsme na chatu Hörnli došli, se zřítili dva 
alpinisté z podvrcholu do východní stěny. Z chaty jsme 
sledovali celou akci, jak vrtulník zřícené alpinisty svážel 
do Zermattu. Po tomto bezprostředním zážitku ve mně 
zůstal velký respekt k této hoře.
Před dvěma lety - na podzim 2010 - mě oslovil kamarád 
a ikona pískovcového lezení Zdeněk Petráň, zda bych měl 
zájem o společný výstup na Matterhorn a chtěl si splnit 
alpinistický sen. Se smíšenými pocity jsem nakonec řekl 
ano a jako základní trénink jsem v květnu následujícího 
roku se dvěma kamarády ze Špindlu absolvoval pětidenní 
skialpinistický přechod Haute Route z Chamomix do Zer-
mattu. Zastával jsem na rozdíl od Zdeňka názor kvalitní 
aklimatizace, proto jsem přibral do týmu mladého alpinistu 
ze Špindlu Matěje Švece. Jako kvalitní aklimatizaci jsme si 
s Matějem vybrali klasický výstup na Mont Blanc z fran-
couzské strany přes chatu a hřeben Gouter. Na vrchol jsme 
vystoupili bez potíží brzy ráno, ještě za tmy 20. 8. 2011.
Po poradě s horolezcem a horským vůdcem Pepou Šimůnkem 
jsme si nakonec pro výstup na Matterhorn vybrali cestu z italské 
strany z Cervinie. Cesta se jmenuje Lion Grad (Lví hřeben). Pepa 
nám ji doporučil pro kvalitnější lezení (kompaktnější skála), navíc 
Italové jsou prostě v pohodě oproti mnohdy neochotným švýcar-
ským horským vůdcům. Se Zdeňkem a ostatními třemi členy jsme 
se tedy setkali o dva dny později v Cervinii (1980 m). Po poradě
na chatě horských vůdců a s nadějí, že počasí vydrží následující 
tři dny, se nás všech šest vydalo na bivakovou chatu Carrel, 
která je umístěna v první třetině výstupového hřebenu k vrcholu
ve výšce 3835 m. Již při výstupu na bivak Carrel je několik 
obtížnějších míst, zakončených asi dvanáctimetrovým kolmým 
výšvihem zajištěným lanem. S nabývající nadmořskou výškou 
a těžším batohem se jedná o prubířské místo. Těsně před námi 
se jedna dvojice vrací, protože tento výšvih nezdolala. Nás šest 
se na chatu dostalo v odpoledních hodinách, začíná se horšit po-
časí. Z Zermattu přiletěl vrtulník, který kontroluje při zhoršeném 
počasí vrcholový hřeben. Přicházejí mraky, vítr a přeháňky. Horští 
vůdci z chaty Carrel jsou zjevně nervózní, ještě několik družstev 
se nevrátilo. Konečně jako poslední přichází kolem 11 hodiny pro-
močená polská dvojice. Radíme se, jakou máme asi naději, že se 
počasí do rána uklidní a kde je hranice, abychom pokračovali dále. 
Příroda rozhoduje za nás, ráno je mlha, přeháňky a fouká více 

„Matterhorn je oprávněně považován za jednu z nejhezčích hor na světě. Jeho ostře řezaná vrcholová pyramida doslova láká k výstupu. Cesta
na její nejvyšší bod je nicméně velmi obtížná a málokomu se poštěstí dotknout se vrcholového kříže. Náročný výstup vyžaduje skvělou kondici i bohaté 
horolezecké zkušenosti. Vladimír Erlebach – známý sportovec a horal z Nové Paky – obojí potřebné měl. Co ale člověku nesmí chybět, je i trpělivost, 
pevná vůle a pokora k horám. Ani tyto vlastnosti mu nejsou cizí, jinak by na tomto majestátném solitéru Západních Alp těžko kdy stanul.“  D. P.

Matterhorn 18. 8. 2012Matterhorn 18. 8. 2012
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horský vůdce a půjde též naším směrem. Ráno je nádherné počasí 
a my opět pokračujeme o 1000 m výše na bivakovou chatu Carrel. 
Jelikož již cestu z loňska známe, postupujeme rychle a ani lezecké 
úseky nám nedělají problémy. Za dvě a půl hodiny výstupu již suší-
me zapocené věci na sluníčku na chatě. Celé odpoledne studujeme 
horu nad námi a diskutujeme, co nás zítra asi čeká. Navečer je 
chata již plně obsazena, slyšíme různé jazyky, převládá italština 
a francouzština. Kolem deváté uleháme, na dvou madracích leží 
vždy tři lidé. Nemohu usnout, všechno jsem si v hlavě již mno-
hokrát zkontroloval. První vstávají před třetí ráno, budím Matěje 
před půl čtvrtou. Obloha je jasná, nebe plné hvězd, navazujeme 
se nakrátko na lano a sledujeme pohybující se světélka z čelových 
lamp prvních dvojic nad námi. Přejeme si hodně štěstí a pět mi-
nut před čtvrtou se zařazujeme do „vláčku“ postupující k vrcholu. 
Zdoláváme první těžší místo nad chatou a brzy docházíme dvojici 
před námi, která nás nechává jít dopředu. Jdeme plynule, většinou 
souběžně, zajišťujeme pouze těžší místa. Asi po hodině výstupu 
svítí všechny čelovky již za námi, postupujeme jako první, máme 
radost, jak dobře se za tmy v celém masivu hory orientujeme. 
Najednou ucítím ránu do hlavy, kterou mám chráněnou helmou, 
čelovka mně padá hluboko dolů, mám tmu. Špatně jsem odhadl 
vzdálenost ke spolulezci a dostávám od Matěje při kroku vzhů-
ru kopanec do hlavy. Po krátkém šoku postupujeme dál, Matěj 
mi musí vždy posvítit dolu, abych mohl bezpečně vystupovat. 
Mým vysvobozením ze tmy je začínající svítání. Pak docházíme
na lehčí úsek, vrchol Pyc Tyndall ve výšce 4241 m, za nímž násle-
duje obtížnější hřebínek s více sestupy a výstupy, který je spoj-
nicí k hlavnímu vrcholu Matterhornu. Zdoláváme poslední těžký 
- převislý úsek, který je zajištěn provazovým žebříkem. Na italský 
vrchol ke kříži ve výšce 4476 m přicházíme v 6:40, podáváme si 
ruce. Slunce již vyšlo, je bezvětří, pouze několik málo stupňů 
pod nulou a jsme tu úplně sami, skvělý pocit. Užíváme si krásný 
výhled na všechny světové strany a fotíme. Bereme si mačky, 

Podělte se o své zážitky načerpané mimo „packou hroudu“ 
se čtenáři Achátu i Vy.

Text v rozsahu 1,5 - 2 str. spolu se 3 - 4 fotografi emi posí-
lejte mailem členu redakční rady D. Polmanovi

na mail: d.polman@seznam.cz.
Pětičlenná redakční rada vybere nejzajímavější ze zasla-

ných příspěvků, které následně otiskne. Autoři publikova-
ných článků budou odměněni cenou od časopisu

lidé&HORY
www.lideahory.cz.

Těšíme se na Vaše příspěvky!

Matterhorn 18. 8. 2012Matterhorn 18. 8. 2012

cepín a přecházíme přes úzké zasněžené sedýlko na švýcarský 
vrcholový hřeben, který je o 2 metry vyšší (4478 m). Sestupujeme 
několik výškových metrů k Madoně, která symbolizuje švýcarskou 
stranu Matterhornu. Vracíme se zpět na italskou stranu, začínají 
přicházet další dvojice, navzájem se zdravíme. Někteří budou 
sestupovat švýcarským hřebenem Hörnli do Zermattu, ostatní, 
včetně nás budou sestupovat stejnou cestou. Na vrcholu jsme si 
užívali asi 50 minut. Při sestupu potkáváme všechny známé tváře 
z chaty, i jedinou další českou dvojici. Obtížná místa slaňujeme, 
opatrně, ale plynule sestupujeme. Nejnebezpečnější místa jsou
ve stínu, kde je skála pokrytá slabou vrstvou ledu (tzv. Verglas). 
Před jedenáctou hodinou jsme zpět na chatě Carrel, balíme všechny 
věci a čeká nás ještě 2000 výškových metrů dlouhý sestup do 
Cervinie, kam po obědě na chatě Abruzzi přicházíme ve čtyři odpo-
ledne. Jsme velmi unaveni, ale šťastni z prožitého dobrodružství. 
S velkou pokorou se dívám zpět k vrcholu Matterhornu, kde jsem 
mohl stanout, a ještě jednou děkuji hoře, že nás tam pustila.

Vladimír Erlebach
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Páteční ráno 17. listopadu před třiadvaceti lety a průběh dne 
nebyly ničím výjimečným. Většinu obyvatelstva čekaly nezbytné 
fronty spojené s nákupem na víkend. Někteří plánovali zazimovat 
chalupu či chatu. Vše začalo až v podvečer, kdy se na Albertově 
sešli studenti pražských vysokých škol. Po ukončené manifes-
taci za účasti desetitisíců studentů (zdroje odhadují na 15 000 
– 50 000), která byla zahájena v 16 hod., chtěli odejít studenti 
Národní třídou na Václavské náměstí. V tom jim kordonem za-
bránila ozbrojená policie. Následně došlo k napadání studentů, 
při kterém bylo přes pět set studentů zraněno.
Z tohoto důvodu již páteční večer nebyl obyčejným večerem. 
Lidé se ve zpravodajství Československé televize dozvěděli, že
na Národní třídě v Praze musela Veřejná bezpečnost rozehnat 
jednu z demonstrací, které v Praze začaly být časté, a obnovit zde 
pořádek. Jak to skutečně probíhalo v Praze včetně bití studentů, 
se dozvídali ze zahraničních rozhlasů nebo dalšími jinými cestami. 
Ve veřejnosti se cosi hnulo. Snad přetekla poslední kapka a udá-
losti dostaly rychlý spád. Následující dny lidé nezaplňovali pouze 
pražský Václavák, ale i náměstí ve městech po celé republice a ta-
ké samozřejmě v Nové Pace, kde se stal tribunou lidu podstavec 
Mariánského sloupu. Zde se představovaly již vůdčí osobnosti, 
mezi nimiž nechyběl budoucí starosta Petr Kuřík, studenti včetně 
současného starosty Rudy Cogana, zástupci továren a mezi nimi 
Honza Hejtman. Po pravidelných podvečerních setkání packých 
občanů na náměstí proběhla, podobně i jako v jiných městech, 
v pondělí 27. listopadu ve 12 hod. generální stávka, při které pra-
cující ze závodů a studenti a žáci novopackých škol zcela zaplnili 
náměstí. Všechny tyto události byly v Nové Pace ukončeny volenou 
samosprávou města po prvních svobodných volbách.

Poohlédnutí na události před třiadvaceti lety

Generální stávka na náměstí zleva Kuřík, Hejtman, SvobodaGenerální stávka na náměstí zleva Kuřík, Hejtman, Svoboda

Generální stávka na náměstíGenerální stávka na náměstí

Ten, kdo nezná minulost, těžko může pochopit přítomnost a bu-
doucnost. Tyto řádky by měly oživit paměť dříve narozeným 
a inspirovat mladé, kteří dobu totality nezažili. Proto jsme oslovili 
dva z původních aktérů packého listopadového dění, současného 
starostu Nové Paky a zastupitele Královéhradeckého kraje Rudolfa 
Cogana a podnikatele Jana Hejtmana a zeptali jsme se jich, jak 

tenkrát prožívali tyto události a co říkají změnám, ke kterým 
došlo v Nové Pace v posledních třiadvaceti letech.
Vzpomíná Rudolf Cogan:

17. listopadu 1989 jsem trénoval 
na Šumavě, nevěřil jsem tomu, 
že ta demonstrace něco roz-
hodne. V pondělí 20. listopadu 
jsme se všichni závodníci starší 
18 let sbalili a jeli do Prahy. Byl 
jsem v té době studentem 
právnické fakulty. Velice rychle 
jsem pochopil stupeň organizo-
vanosti akce. Každý den byla 
demonstrace na Václavském 
náměstí. Ideovou iniciativu dr-
želi herci z divadel, organizaci 
akcí v Praze dělali disidenti. 
Šíření na venkov zajišťovali 

studenti. Já jsem pak skoro každý den jezdil s velkou taškou
do Prahy pro letáky a informace. Velkou centrálou pro rozšiřování 
letáků byla Vysoká škola ekonomická – kde to měli rozděleno 
po krajích, měli informace, jak to v městech probíhá – kam je 
třeba vyrazit. Takhle jsem byl myslím v Hořicích, kde to bylo 
mrtvé. V Nové Pace to tálo myslím docela rychle. Jan Hejtman, 
kluci z gymplu (Hrnčíř, Sankovič, můj bratr), Láďa Janata, mnoho 
dalších a později i Petr Kuřík dodávali shromážděním u kašny na 
náměstí šťávu. Od úterý byla na gymplu stávka 2. G a 3. G, což 
byla pak agilní základna. Velkým přelomem bylo využití zesilovací 
techniky na náměstí – od toho okamžiku jsme se etablovali. A už 
se nás všichni báli, co s nimi uděláme, až se to otočí – čekala 
se revoluce. Do té doby jsme byli nuly, které nakonec vyhodí 
z práce, školy, ne-li zavřou. Pak už to běželo hladce, generální 
stávka, nová vláda, odstoupil prezident a volba Václava Havla 
na Hrad. Mně osobně šlo skutečně jen o osobní svobodu, mož-
ná dokonce i jen o svobodu názoru. Již na gymnasiu jsem se
od podrobného studia marxismu dostal k základní a necenzuro-
vané literatuře fi losofi cké i náboženské. Marxisté bojovali proti 
těmto koncepcím světa tak, že zavírali jejich nositele. To mi tehdy 
přišlo nespravedlivé. Co se týče ekonomiky - byl jsem před Listo-
padem mnohokrát na Západě jako sportovec a intuitivně jsem 
chápal, že něco s naším hospodářstvím není v pořádku. Nechápal 
jsem ovšem fungování trhu, nicméně jsem už tehdy byl zastáncem 
svobodné lidské ekonomické činnosti, tedy zejména podnikání. 
Na druhé straně jsem byl i pro, že se člověk může rozhodnout 
nepracovat a umřít hladem.
Co se týče politiky, tak jsem komunisty (a mojí rodině nikdy 
nic neudělali) chápal jako prospěcháře, kteří se drží funkcí až 
do smrti. Tehdy jsem byl velkým zastáncem přímé demokracie. 
Tím jsem stále, připadá mi to jako nejdůstojnější řešení řízení 
společnosti. Teď už jsem ochoten připustit i podíl a důležitost 
monarchy a volených elit na správě.

Rudolf CoganRudolf Cogan

První svobodné volby - za sebou farář Lihařík, jako nejstarší zvolenýPrvní svobodné volby - za sebou farář Lihařík, jako nejstarší zvolený
zastupitel, za ním Václav Mach, Josef Hetfl eisch.zastupitel, za ním Václav Mach, Josef Hetfl eisch.
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Jan Hejtman:
Listopad jsem prožíval jako chvíli, na kterou jsem dlouho čekal. 
Měl jsem již socialismu plné zuby. Ač mám naši zemi velmi rád, 
uvažoval jsem v té době o emigraci. Odmítal jsem ze sebe dělat 
bolševikům šaška po celý zbytek života. Svoje názory jsem vyjad-
řoval otevřeně, a tak moje budoucnost nebyla příliš nadějná, spíše 
velmi problematická. Odmítal jsem být nadále součásti režimu, 
v němž vládlo pokrytectví a hloupost, v němž bylo členství v KSČ 
vstupenkou ke kariéře a k osobnímu prospěchu, v němž se rodiče 
báli říkat své názory před dětmi ze strachu o jejich budoucnost, 
v němž okupace vlasti se nazývala bratrskou pomocí, v němž byli 
lidé trestáni a znemožňováni za hlásání odlišných názorů, v němž 
práskačství bylo normou, lež pravdou a pravda lží. Proto byly moje 
reakce a vystupování na veřejnosti v té době naprosto spontánní. 
Listopad se v mém životě stal velkým zlomem.
Od té doby probíhal můj život tak, jako mnoha lidem, kteří si 
museli zvyknout na zcela odlišný systém. Výhry i prohry, něco se 
povedlo, něco ne. Ale jedno vím naprosto jistě. Za všechny chyby, 
ale i úspěchy jsem si mohl já sám! Nikdo jiný. Stal jsem se pánem 
svého osudu. A potom jsem asi v životě toužil. Jsem naprosto 
svobodný člověk. A nepotřebuji ke svému životu žádné kašpary, 
kteří nám zase chtějí zajistit šťastný, sociálně „spravedlivý“ život, 

a ve výsledku opět prožranou budoucnost. Nemusím stát s na-
taženou rukou a žebrat o milodary. John F. Kennedy kdysi řekl: 
„Neptej se, co může tvoje země udělat pro tebe. Ptej se, co ty 
můžeš udělat pro svoji zemi“. A o to se již třiadvacet let snažím. 
Jestli dobře, to ať posoudí jiní.
Dnešní situace je normální, komunisté a socani měli k sobě 
vždycky blízko. Lidé si je zvolili, tak ať vládnou. Jejich spojení 
přece již dříve velmi dobře fungovalo. Mám na mysli, mimo jiné, 
třeba jejich koalici ve Středočeském kraji pod vedením Dr. Ratha. 
Tam dosáhli opravdu pěkných úspěchů.
Ovšem příčinou toho, že dostávají tuto možnost, je rozmrzení lidí 
nad polistopadovým vývojem. I tomu také myslím rozumím. Velmi 
pěkně a prorocky to vyjádřil již tuším v roce 1869 František Palac-
ký, který na adresu Komunistického manifestu Marxe a Engelse 
napsal toto: „Národ, který se oněmi svrchu řečenými zásadami 
bude řídit, upadne již během jedné generace do stavu naprosté 
zhovadilosti....“ U nás tyto komunistické zásady byly uplatňovány 
po dvě generace, takže se není čemu divit. Věřím však, že většina 
lidí v teto zemi je ještě natolik rozumná, že návrat k budování 
komunismu nám nehrozí. A kdyby, tak beze mne. Emigrovat lze 
i v pokročilém věku.

Míla Pour

Je to již tradice, kdy se setkávají 
zaměstnanci VČE-ČEZu. Sešli jsme se 
v restauraci U Stránských a bylo o čem 
si povídat. Byli také přítomni pracovníci 
z Jičína, Hořic a Libáně.
Při přátelském posezení se mluvilo ne-
jen o pracovních zážitcích, ale i o minu-
losti. Vždyť někteří z nás v energetice 
pracovali i 40 let. Vzpomnělo se na 
první setkání v roce 1975, předvánoční 
Mikulášské besídky s nadílkou pro děti, 
exkurze do papíren Hostinné, Důl Jan 
Šverma v Žacléři, sklárny Poděbrady a jiné akce společenského cha-
rakteru. Hodně se vzpomínalo na vepřové hody na Myslivecké chatě 
ve Vrchovině. Tyto nejen společenské, ale i pracovní události byly 

Předvánoční setkání novopackých energetiků

Vepřové hody VrchovinaVepřové hody Vrchovina Vánoční besídka pro děti zaměstnancůVánoční besídka pro děti zaměstnanců

Blíží se konec roku 2012 a Život bez bariér, o.s. se sídlem v Nové Pace 
vstupuje do osmého roku činnosti. I v letošním roce se podařilo zajistit 
desítkám lidem se zdravotním postižením sociální služby v denním 
stacionáři a sociální rehabilitaci. Vzrostla poptávka po zápůjčkách 
kompenzačních pomůcek. Téměř 100 občanům Novopacka a okolí 
sdružení zajistilo polohovací postele, invalidní vozíky, motomedy, 
chodítka a další „pomocníky“ pro usnadnění stávajícího zdravotního 
stavu. Nově otevřené Centrum bez bariér zajistilo pro handicapované 
i veřejnost sociální a doplňkové služby, byly pořádány kurzy vzdělávání, 
přednášky, školení. V rukodělných dílnách vyrobili zdravotně postižení 
stovky originálních předmětů s pedigu, keramiky a dalšího dostup-
ného materiálu. Cílem sdružení bylo zajistit další doplňkovou výrobu
pro dílny, což se zatím nepodařilo. Sdružení v roce 2012 uspořádalo 
pro lidi se zdravotním postižením a pro veřejnost tradiční sportovní 
a kulturní akce, např. Hry bez hranic, Čarodějnice na klášteře, Klášter 
žije, Dny otevřených dveří, Hraní bez hranic. Proběhlo několik setkání 
s polskými přáteli. V letošním roce se podařilo navázat spolupráci i se 
švýcarskými organizacemi. Při tom všem se sdružení posunulo mílovými 
kroky k cíli, kterou je revitalizace kláštera. Dokončená projektová doku-
mentace včetně stavebního povolení je důležitým článkem pro hledání 
fi nančních prostředků a podání žádostí na opravu kláštera a venkov-
ních prostor v areálu bývalé nemocnice. Je důležité srdečně poděkovat 
všem, kteří pomohli materiálovými nebo fi nančními dary. Přišlo i nespo-
čet těch, kteří pomohli vlastní prací, a toho všeho si sdružení velmi cení. 
Život bez bariér chce být ale v budoucnu soběstačné, nezávislé pouze

Činnost občanského sdružení Život bez bariér v roce 2012

zaznamenány a na tomto setkání nepatrná část zveřejněna ve formě 
fotografi í. Čas uběhl rychle - bylo to pěkné přátelské posezení.

J. Hlubuček

za darech. To znamená, že chce spolupracovat s fi rmami formou 
dodávek kompletačních služeb, nabízet vlastní výrobky a vydělat si 
na sebe. To je hlavním cílem a prioritou v roce 2013. V současné době 
sdružení může nabídnout také důstojné a reprezentativní prostory 
Centra bez bariér pro školení, semináře a setkání, má k dispozici 
ubytovací kapacity. Život bez bariér, o.s. má šikovné zaměstnance, 
prostory, zkušenosti a historii, která je zárukou pro dobrou spolupráci. 
Začátkem roku 2013 budou připraveny nové www.zbb.cz, kde každý 
nalezne systematicky a přehledně veškeré informace. 
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Občanské sdružení Život bez bariér pořádá v nově otevřeném 
Centru bez bariér v Nové Pace vzdělávací akreditované kurzy
pro své zaměstnance v rámci profesního individuálního růstu. 
Tyto vzdělávací aktivity jsou hrazeny z projektu „Vzdělávejte se 
pro růst!“ z prostředků ESF prostřednictvím Operačního programu 
lidské zdroje a zaměstnanost a ze státního rozpočtu ČR. V letoš-
ním roce již proběhly čtyři velmi zajímavé, poučné a inspirativní 
kurzy. Zatím poslední „Zvyšování kvality sociální služby“ byl velmi 
obohacující, a ukázal nám, jak ještě lépe zkvalitnit naši práci s uži-
vateli sociálních služeb. Cílem bylo seznámení zejména s metoda-
mi kontroly a hodnocení poskytované sociální služby, s pravidly
pro zjišťování spokojenosti osob a v neposlední řadě s využitím 
stížností na kvalitu a způsob poskytování služeb jako nástroje 
pro zvyšování kvality. Poslední kurz v letošním roce nás seznámí 

s projevy a nejčastějšími příčinami projevů agresivního chování. 
Dozvíme se, jak rozpoznat neklid, narůstající napětí a možnost 
agresivního chování. Za nejdůležitější považujeme zejména pre-
venci, kdy vhodný profesionální přístup ke klientovi, rozpoznání 
jeho potřeb jako prevence napětí a naplňování jeho potřeb nám 
pomáhá předcházet takovému chování, které je nebezpečné nejen 
pro okolí, ale převážně pro klienta samotného. 
Pro naše občanské sdružení je další vzdělávání zaměstnanců ve-
lice důležité z hlediska profesního rozvoje vedoucího k nutnému 
a neustálému zkvalitňování poskytované sociální služby.

Bc. Petra Novotná

Vzdělávání pracovníků v sociálních službách - projekt „Vzdělávejte se pro růst“

Ve středu 26. září 2012 se uskutečnil již třetí tajný výlet v tomto 
kalendářním roce. Nezůstal nic dlužen úrovni všech předcházejících. 
Konal se za nádherného, slunečného počasí a byl v režii ing. Bare-
še. Vyjeli jsme směrem na Studenec. Dozvěděli jsme se, že tato 
obec je Vesnicí Libereckého kraje pro rok 2012. Pokračovali jsme
přes Vrchlabí na Špindlerův Mlýn. Cestou byl překrásný výhled na 
stráně se zbarvujícími se stromy a keři barvami podzimu. Jeli jsme 
kolem bývalé chaty Velvety, kde někteří z nás trávili víkendy a do-
volené a děti lyžařské výcviky. 
Potom jsme absolvovali okružní jízdu Špindlerovým Mlýnem. Minuli 
jsme Labskou přehradu (asi 40 ha) vybudovanou pro zachycování 
vody zejména při jarním tání sněhu, podívali se z dáli na Kozí hřbety. 
Projeli jsme sídlištěm Bedřichov, kolem hotelu Harmony, který byl 
původně vybudován pro vojáky s vybaveným podzemím. Dojeli jsme 
k 1400 m dlouhé bobové dráze, kde k naší lítosti zrovna nikdo tuto 
adrenalinovou aktivitu neprovozoval. Pokračovali jsme centrem města 
do Svatého Petra. Viděli jsme sportovní areál, lanovku na Pláně, 

Senioři Novopacka na tajném výletě

Červenou sjezdovku. Nacházeli jsme se ve výši 800 m n. m. obklopeni 
upravenými domky, hotely, ale i dětskou ozdravovnou a výhledem na 
Medvědín. Cestou Sedmidolím jsme se dozvěděli, že zde byl zastřelen 
poslední medvěd na naší, české straně.
Pokračující cesta již byla v pásmu klečí a kosodřevin. Dojeli jsme
na Špindlerovku (1200 m n. m.), kde byla naše první zastávka. Došli 
jsme na Slezské sedlo a odtud jsme absolvovali asi hodinovou pro-
cházku přes část polského území zpět ke Špindlerově boudě. Odtud 
jsme viděli i zbytky vyhořelé Petrovy boudy.
Pak jsme se vraceli do Vrchlabí. Prohlédli jsme si městečko a v hotelu 
TTC na nás čekal příjemný personál a velmi chutný oběd.
Po polední přestávce jsme projeli obcí Mrklov, vesničkou nedaleko 
Žalýho, která má nejvyšší procento slunečního svitu v roce ze všech 
krkonošských obcí. Při průjezdu Dolními Štěpanicemi nám pan prů-
vodce sdělil, že zde truhláři vyrobili první lyže u nás na objednávku 
hraběte Harracha, který je chtěl pro své lesníky. Pokračovali jsme Dol-
ními Mísečkami, které vznikly v 17. století jako dřevařská obec. Dojeli 
jsme na Horní Mísečky. To bylo poslední zastavení našeho autobusu. 
Odtud naprostá většina účastníků zájezdu jela místním autobusem 
na Zlaté návrší k Vratově boudě a pak zpět na parkoviště.
Domů jsme se vraceli trošku unaveni, ale spokojeni, i díky našemu prů-
vodci RNDr. Barešovi a řidiči panu Grundmannovi. Výlet se opět vydařil.

Věra Janatová

V září 2011 se na Základní škole v Lázních Bělohradě renovoval 
žákovský parlament. Škola se zapojila do projektu EU s názvem 
Respektující žákovský parlament, který realizuje Gemini o.s. spolu 
s pražským Centrem pro demokratické učení. 
Projekt je zaměřen na rozvoj demokracie a spolupráci žáků různé-
ho věku. Na naší škole jsou do něj zapojeni žáci od 4. do 9.třídy, 
jejichž koordinátorkou je Martina Vondráčková.
Členové parlamentu si prošli mnoha zážitky, počínaje volbami, slavnost-
ním zvolením do parlamentu, důležitými schůzkami svého parlamentu 
s vedením, rozdělením svých rolí až po stanovení pravidel, kterých se 
musí držet. Mimo jiné si měli jako jeden z mnoha úkolů zvolit název 
svého parlamentu, název vznikl na první schůzce, kde tématem jejich 
volné diskuze byli křečci, proto „Křečci LB“. Ke stmelení celého parla-

ŽÁKOVSKÝ PARLAMENT
„KŘEČCI LB“



13

měsíčník pro občany města Nové Paky a okolí - ACHÁT

mentu pomohl aktivní prožitkový kurz uskutečněný v listopadu 2011 
ve Sněžném u Dobrušky, který se nesl v duchu řeckých bájí.
Nyní se členové aktivně podílejí na pořádání celoškolních akcí. 
Svoje nabrané zkušenosti využili při celoškolním projektu s ná-
zvem „Ochrana zvířat“, který proběhl dne 1. března 2012, a při 
organizování čarodějnického dne pro žáky prvního stupně. 
Na starosti mají také dlouhodobý projekt „Adopce na dálku“, 
kde se snaží fi nančně podporovat adoptovanou dívku Priyanku. 
5. června 2012 proběhla „Veřejná prezentace žákovského par-
lamentu“, na kterou byly pozvány okolní školy, a členové před-
vedli, co za uplynulý školní rok prožili a co se naučili. Koncem 
června se členové zapojili do pořádání akce sportovní olympiády
pod vedením pana Menčíka. 
Školní rok 2012-2013 opět začal v žákovském parlamentu novými 
volbami a slavnostní inaugurací. Parlament je nyní obohacen o nové 
tváře z mladších ročníků. Pod vedením zkušenějších členů již spolu 
úspěšně přichystali svou první akci „Drakiádu“ pro 1. – 3. třídy.
Letos čeká všechny členy perný rok, neboť se v ZŠ K. V. Raise otevře 
Regionální konzultační centrum k žákovským parlamentům, které bude 
střediskem pro informace dalším školám v našem regionu. Vedení školy 
již na realizování centra pracuje a ofi ciálně se otevře v únoru 2013. Martina Vondráčková, koordinátorka žákovského parlamentu

Léto už za sebou zavřelo bránu a přišel opět podzim a s ním 
i vytoužené podzimní prázdniny. Již se sedmiletou tradicí vyráží 
novopačtí skauti o podzimních prázdninách na vrcholky někte-
rých z našich hor. Snaží se vystoupat na nejvyšší vrchol a z něj 
pozorovat nádherné východy slunce. 
Letos jsme vyrazili plni očekávání do blízkých Krkonoš. Bydleli 
jsme na úžasné chatě, která leží v jednom z nejromantičtějších 
krkonošských údolí nazývaném Klínové boudy. Na chatu ležící až 
v 1100 m n. m. jsme se vydali z dalekého Vrchlabí. Po nekonečném 
stoupání a nekonečném slyšení věty: „Kdy už tam budéééém?“ 
jsme zdárně dorazili na chatu. Ihned jsme se nastěhovali
na nejlepší pokoj na chatě nazývaný dvacetilůžák. Je to v podstatě 
taková garsonka pro 20 lidí. V pokoji se nalézalo snad vše, co 
jsme potřebovali, 20 postelí, 30 židlí, stoly, pec, kuchyňská linka 
a ještě dostatek prostoru pro hry. 
Páteční den jsme téměř celý i přes mrazivé počasí provýletovali 
a problbli venku. Večer nás čekala zasloužená sauna a káď s le-
dovou vodou. Sobota měla být odpočinková a plná očekávání 
nočního výstupu za východem slunce na Sněžce. Jenže počasí 
nám nebylo přáno a již od sobotního rána se venku ženili snad 
všichni krkonošští čerti. Užili jsme si sice prvního letošního sněhu, 
ale téměř celý den jsme využívali výborného zázemí chaty. Počasí 
nám nedalo pokoje ani v chatě, vítr s paní meluzínou nám neustále 
nakukovaly do komína a vracely nám kouř zpět do místnosti, 
a dokonce i dvakrát nám uhasily oheň v peci. Přes tyto všechny 
nepříjemnosti jsme si sobotní den a večer bezvadně užili, protože 
jsme byli připraveni jako správní skauti na vše. S sebou na hory 
jsme si přibalili čtyři kamery a projektor. Náplň dne byla hned 
jasná. Rozdělili jsme se do čtyř natáčecích týmu a natočili jsme 

Novopačtí skauti opět na horách

čtyři opravdu kvalitní fi lmy, které jsme si celý večer pouštěli. 
V neděli jsme uklidili chatu a za již krásného počasí a za sně-
hových radovánek jsme se vydali směrem k domovu. Prázdniny 
jsme si opravdu užili a opět jsme zažili velké množství nevšedních 
zážitků. Pokud chcete prožívat radosti a zážitky s námi, přidejte 
se k nám. Více info na http://skautnp.webnode.cz
Tímto bychom Vás všechny chtěli pozvat na první skautský fi lmový 
festival, který se bude konat 8. prosince v sále skautské klubovny. 
Budou se nejen promítat naše natočené fi lmy, ale i video z letního 
tábora a prezentace z našich akcí z průběhu celého roku. 

Za novopacké skauty Ing. Michal Jech

Co se dělo v podvečer dušičkového večera, že se ke skautské 
klubovně začali scházet skautíci se zahradními lopatkami? Zapojili 
jsme se společně s Gymnáziem a SOŠPg do akce Žluté krokusy, 
kterou pořádá občanské sdružení Bešavi. Na skalku u dětského 
hřiště jsme zasadili 200 cibulek krokusů. Proč? Nebylo to jen 
proto, aby park byl hezčí či abychom si zahráli na zahradníky. 
Výsadba žlutých krokusů měla hlubší smysl – sázeli jsme je
na památku 10 000 občanů, kteří byli ve dnech 8. 3.
a 10. – 12. 7. 1944 zavražděni v koncentračním táboře Osvětim 
– Březinka. Na jaře by mělo na Jičínsku vykvést právě 10 000 
krokusů – za každého zemřelého jeden. 

novopačtí skauti

Žluté krokusy
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Jako každým rokem, tak i letos – týden před Vánocemi - přive-
zou novopačtí skauti „Betlémské světlo“ od rychlíku ze Staré 
Paky. Budou je opatrovat do Štědrého dne, kdy je roznesou do 

církevních objektů, na skautské hroby, na hřbitov a navíc rozdají 
symbol křesťanských svátků svým známým a přátelům. Ostatní 
zájemci si mohou zažehnout své svíčky u skautské klubovny 
od 9,30 hod.

novopačtí skauti

Betlémské světlo do Nové Paky!

Svozový kalendář na rok 2013 Marius Pedersen a. s. 
Město Nová Paka Pořádek dělá přátele

Občané Podnikatelé  

svozy 26x 52x 26x měsíční 13x

Měsíc čtvrtek-dne pátek-dne týdenní čtvrtek-dne pátek-dne týden

Leden 3. 1., 17. 1., 31. 1. 4. 1., 18. 1. každá středa 3. 1., 17. 1. 4. 1., 18. 1. 1, 3

Únor 14. 2., 28. 2. 1. 2, 15. 2. každá středa 31. 1., 14. 2., 28. 2. 1. 2, 15. 2. 5, 7

Březen 14. 3., 28. 3. 1. 3., 15. 3., 29. 3. každá středa 14. 3., 28. 3. 1. 3., 15. 3., 29. 3. 9, 11, 13

Duben 11. 4., 25. 4. 12. 4., 26. 4. každá středa 11. 4., 25. 4. 12. 4., 26. 4. 15, 17

Květen 9. 5., 23. 5. 10. 5., 24. 5. každá středa 9. 5., 23. 5. 10. 5., 24. 5. 19, 21

Červen 6. 6., 20. 6. 7. 6., 21. 6. každá středa 6. 6., 20. 6. 7. 6., 21. 6. 23, 25

Červenec 4. 7., 18. 7. 5. 7., 19. 7. každá středa 4. 7., 18. 7. 5. 7., 19. 7. 27, 29

Srpen 1. 8., 15. 8., 29. 8. 2. 8., 16. 8., 30. 8. každá středa 1. 8., 15. 8., 29. 8. 2. 8., 16. 8., 30. 8. 31, 33, 35

Září 12. 9., 26. 9. 13. 9., 27. 9. každá středa 12. 9., 26. 9. 13. 9., 27. 9. 37, 39

Říjen 10. 10., 24. 10. 11. 10., 25. 10. každá středa 10. 10., 24. 10. 11. 10., 25. 10. 41, 43

Listopad 7. 11., 21. 11. 8. 11., 22. 11. každá středa 7. 11., 21. 11. 8. 11., 22. 11. 45, 47

Prosinec 5. 12., 19. 12. 6. 12., 20. 12. každá středa 5. 12., 19. 12. 6. 12., 20. 12. 49, 51

dle ulic dle ulic

V měsících leden a únor bude sběrný dvůr o víkendu UZAVŘEN
Svoz provádí fi rma Marius Pedersen a. s., Přibyslavská 124,  Nová Paka, tel.: 493 723 095

Příjemné prožití svátků vánočních a v Novém roce 2013 hodně štěstí. 

Vánoce určitě nejsou ono hloupé „dudlajdá“, které do nás 
cpou horem dolem v reklamách, obchodech, na každém 
kroku. Vtip Vánoc je ve ztišení se, zjemnění, v otevření 

srdce nikoliv reklamám, ale vědomí daru narození, pospolitosti... 
Muzika byla dříve vždy při všem, bez přehánění nám zůstaly 
v písních a „koledách“ poklady národní kultury, naštěstí ne podle 
střihu skrznaskrz „ekonomické společnosti“, jak nám lžou poten-

Vánoce táti. To nejcennější totiž naštěstí není možné koupit, nanejvýš 
odprodat... Život, pravou kulturu, tedy i písničku... Jak Podkrko-
noší, tak právě Nová Paka byly v době baroka velmi kulturním 
místem, které nám dochovalo jak ve výtvarné, tak v hudební, 
literární a i v divadelní sféře ohromné dědictví. Například ve 
slavném kancionálu Václava Karla Hollana Rovenského CAPELLA 
REGIA MUSICALIS (1694) se nám dochovalo 71 krásných vánoč-
ních písní, které nikde nekoupíte - jen dvě se dočkaly novodobé 
edice. Formou hudební dílny, která nám nejlépe umožní nahléd-

nout do překvapivě bohatého 
světa barokní hudby a poesie, 
se seznámíme asi s desítkou 
z těchto drobných hudebních 
klenotů, v napůl improvisova-
né podobě (jak to má u tohoto 
repertoáru být) se pak o výsle-
dek jednodenní dílny můžeme 
poděl it s kolegy zpěváky 
z jiných souborů, i s publikem. 
Písně nejsou složité, ale také 
nejsou hloupé, uvidíte, že se je-
jich melodií jen tak nezbavíte! 
Právě tenhle vnitřní prožitek je 
pro nás tak cenný: dovolí nám 
v důvěře otevřít svá srdce, 
dělit se o dary, které sami 
dostáváme, tedy tvořit pravé 
Vánoce. Pojďte, nebojte se!

Michael Pospíšil
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SLADKÉ ZDRAVÍ
Pozastavme se na chvíli nad otázkou potřeby cukrů v našich 
životech. Ano, snad každý z nás má rád sladké, ale někteří jedinci 
si nemohou anebo nechtějí dopřát cukr, ať už je v potravinách 
či nápojích. Řešení je přitom velmi jednoduché! Mnoho z nás se 
snažilo mnoho let nahradit rafi novaný řepný cukr náhradními 
sladidly, jako jsou např. sacharin, aspartam, sukraloza apod., ale 
dnes víme, že tato umělá sladidla mají mnohé vedlejší účinky, 
o které nikdo z nás nestojí. Ale také víme, že v mnohých státech 
světa se sladí jak nápoje, tak 
ostatní sladké dobroty přírod-
ním sladidlem – STEVIÍ. Přesně 
před rokem (v listopadu 2011) 
i nám dovolila EU používat zá-
konně toto sladidlo. V současné 
době tak můžeme nají stevii ve 
vybraných obchodech sušenou, 
v kapkách, v tabletkách a také 
v prášku.
Co ale o stevii víme? Stevie 
sladká je od nepaměti použí-
vaná indiány kmene Guaráni 
– tedy pochází z Jižní Ameriky. 
Látky obsažené v listech této 
rostlinky vyvolávají pocit sladké 
chuti, mají nulovou energetic-
kou hodnotu a přesto jsou až 
200x sladší než cukr. Přitom 
jsou v těchto lístečních obsa-
ženy ještě proteiny, vláknina, 
karbohydráty, železo, fosfor, 
vápník, draslík, sodík, magnezi-
um, zinek a vitamíny A a C. 
A jak tohle všechno můžeme 
využít? Já sama jsem byla vel-
mi překvapená, k čemu všemu 
nám tak „obyčejná kytička“ 
může sloužit. A tak jsem to 
vyzkoušela. Výborně nahradí 
sladidlo a přitom stačí pouze 
malinké množství. Velmi pozi-
tivně působí proti vysokému 
krevnímu tlaku, snižuje únavu, 
pomáhá udržovat v rovnováze 
cukr v krvi a játrech, podpo-
ruje dobré trávení, pomáhá 
bojovat proti obezitě (svým 
nulovým glykemickým indexem 
a nulovou kalorickou hodnotou 
ukájí chuť na sladké), napomá-
há buněčnému metabolismu, 
zhutňuje svalstvo, má antibak-
teriální, antivirové a protizánět-
livé účinky, působí uklidňujícím 
účinkem na pokožku při poští-
pání nebo bodnutí hmyzem, při 
popáleninách a jiných kožních 
problémech, jako např. akné, 
dermatitis, ekzémech atd. Tak-
též je vynikající při zraněních 
– urychluje hojení a přitom 
nezůstává jizva! V ústní duti-
ně dokáže stevie zničit celou 
řadu bakterií, takže pokud si 
ji připravíme jako ústní vodu, 
vyhneme se zánětům, aft ům, 
počátečním stádiím paraden-

tozy i tvorbě zubního plaku, což můžeme využít také u našich 
domácích mazlíčků, když jim budeme stevii přidávat do vody.
Výše uvedené účinky můžeme v klidu pomíjet, ale účinky stevie 
jsou osvědčené, a proto si jen můžeme klást otázku, proč používat 
uměle vytvořená a v mnohých případech rakovinotvorná sladidla, 
když příroda je při nás a nabízí nám krásnou rostlinku, a to nejen 
diabetikům, kteří nemohou sladit cukrem a u sladidel cítí tzv. 
chemické ocasy. Se stevií mohou žít tak jako ostatní. 
A proto věřme přírodě a krásnému sladkému zdraví – STEVII SLADKÉ !!

Táňa Murdychová
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NABÍDKA MASÁŽE
/za zajímavé ceny/

••  Sportovní a rekondiční, relaxačníSportovní a rekondiční, relaxační
••  Masáž celého tělaMasáž celého těla
••  Masáž unavených nohou + lávove kamenyMasáž unavených nohou + lávove kameny
  Masáž lávov. kameny + masáž obličejeMasáž lávov. kameny + masáž obličeje
••  Refl exní masáž plosky nohyRefl exní masáž plosky nohy
••  Lymfomasáž celého tělaLymfomasáž celého těla
••  Anticelulitidová masáž + skořicové zábalyAnticelulitidová masáž + skořicové zábaly
••  NOVINKA masáž pro těhotnéNOVINKA masáž pro těhotné
••  Relaxace při hudbě a světelných efektechRelaxace při hudbě a světelných efektech

Prodej dárkových poukazůProdej dárkových poukazů
na Vánoce (sleva 10%)na Vánoce (sleva 10%)

Taťána MentusováTaťána Mentusová
Přibyslavská 580 (naproti přádelně)

NOVÁ PAKA
Mob.: 608 451 743

Město Nová Paka a AchátMěsto Nová Paka a Achát
Vám přejeVám přeje

pohodové a klidné vánocepohodové a klidné vánoce
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PROGRAM NA PROSINEC

KULTURNÍ KALENDÁŘ
PROSINEC

Datum Název akce Místo, čas Pořadatel

1. SO Předvánoční trhy Masarykovo náměstí, 
10.00 – 17.00 hod.

MKS

2. NE Předvánoční jarmark
– Den otevřených dveří

Centrum bez bariér,
8.30 – 17.00 hod.

ŽBB

3. PO Předvánoční jarmark
– Den otevřených dveří

Centru bez bariér,
8.30 – 17.00 hod.

ŽBB

4. ÚT Den otevřených dveří
– každé prosincové úterý
Den otevřených dveří

ZŠ a MŠ Brána,
13.00 – 15.30 hod. 
Gymnázium a SOŠPg
8.00 – 16.00 hod.

ZŠ a MŠ Brána 

Gymnázium
a SOŠPg

5. ST Mikulášská besídka MC Studánka,
17.00 - 18.30 hod.

MC Studánka při 
o. s. Fontána

6. ČT Vánoční koncert v klášt. kostele Klášterní kostel, 17.00 hod. MKS

10. PO Pěstounská péče – mýty a skuteč-
nost – PaedDr. Markéta Havlíčková
Koncert žáků

malý sál MKS, 18.00 hod.

sál ZUŠ, 17.30 hod.

ČKA a MKS

ZUŠ

11. ÚT Den otevřených dveří

Travesti show

Keramika pro příchozí

ZŠ a MŠ Brána,
13.00 – 15.30 hod.
velký sál MKS, 19.00 hod.

DDM, 19.00 - 22.00 hod.

ZŠ a MŠ Brána

Travesti skupina 
Praha
DDM

12. ST Vánoční trhy
Vánoční akademie

SŠGS, náměstí
aula školy, 17.30 hod.

SŠGS
Gymnázium
a SOŠPg

13. ČT Vánoční trhy
Vánoční slavnost

Broučci v adventu
– lampionový průvod
Svatá Lucie – betlémy při svíčkách 

SŠGS, náměstí
velký sál MKS, 16.00 hod.

knihovna, 17.00 hod.

Suchardův dům,
17.00 – 19.00 hod.

SŠGS
ZŠ a MŠ Brána 
a o. s. Fontána
Městská knihovna

Městské muzeum

14. PÁ Vánoční trhy
Výstava knih a časopisů
k 100. výročí českého skautingu 
Vánoční ladění pro děti zájmo-
vých útvarů

SŠGS, náměstí
Městská knihovna

DDM, 17.00 – 20.00 hod.

SŠGS
Městská knihovna

DDM

15. SO  Adventní koncert Klášt. kostel Nanebevzetí 
Panny Marie, 16.00 hod.

ZUŠ

16. NE Broučci – loutková pohádka malý sál MKS, 15.00 hod. MKS

17. PO Den otevřených dveří ZŠ a MŠ Brána,
13.00 – 15.30 hod.

ZŠ a MŠ Brána

18. ÚT Vánoční koncert ZUŠ
Den otevřených dveří

velký sál MKS, 18.00 hod.
ZŠ a MŠ Brána,
13.00 – 15.30 hod.

ZUŠ
ZŠ a MŠ Brána

19. ST Adventus – příchod
– koncert slova a hudby 

kostel sv. Mikuláše, 
18.00 hod.

MKS

22. SO Hudební dílna Dávné vánoční 
muziky – Michael Pospíšil
koncert Vodopád a Brána

ZŠ a MŠ Brána,
10.00 – 13.00, 14.00 – 17.00 hod.
Jednota bratrská, 18.00 hod.

ZŠ a MŠ Brána 

ZŠ a MŠ Brána

27. ČT Co má rád Masorád?
- loutk. pohádka
„Na stojáka“ - zábavná show

malý sál MKS,
15.00 a 16.30 hod.
kino, 20.00 hod.

MKS

Novop. sklepy

28. PÁ Předsilvestrovský koncert Trosky, 
Wabi Daněk a Miloš Dvořáček

velký sál MKS, 19.30 hod. MKS

30. NE Odpoledne s dechovkou malý sál MKS, 15.00 hod. MKS

11. 12. Keramika pro příchozí
19.00 - 22.00 250 Kč

14. 12. Vánoční ladění pro děti 
zájmových útvarů DDM
Tradičně si vyrobíme hezkou 
vánoční dekoraci, připomeneme 
vánoční zvyky, pochutnáme si 
na klobásce s bramborovým 

salátem a nakonec se obdaru-
jeme. Těšíme se!
17.00 - 20.00 100 Kč

Pracovníci Domu dětí a mlá-
deže přejí všem čtenářům 
Achátu klidné prožití Vánoc 
a šťastné vykročení do roku 
2013!

Dne 8. listopadu 2012 se v domově mládeže uskutečnila beseda 
s panem MUDr. J. Poláčkem na téma „Sex, drogy a zdravý životní 
styl“. Sešli jsme se ve společenské místnosti, udělali si pohodlí 
a beseda mohla začít. 
Pan doktor byl vtipný, hned na začátku nás upozornil, že zdravý 
životní styl se ho jaksi netýká. Vysvětlil nám, co obnáší práce 
sexuologa, jaké má kompetence a jak pomáhá ostatním řešit 
problémy. Zbytek besedy byl zaměřený na téma drogy, které 
nás zaujalo nejvíce. Byly to především naše dotazy, na kterých 
se stavěla celá beseda. Kluci se zajímali o užívání drog, odvykání, 
následky a účinky těchto látek. Dále jsme se zajímali o vybavení 
ústavu pro drogově závislé teenagery atp.
U některých dotazů jsme se i dost pobavili, a proto si myslím, že 
nám z besedy zůstaly kromě nových informací i vtipné a příjemné 
vzpomínky.

S. S. Hladíková, studentka 2. ročníku SOŠPg

Beseda v domově mládeže

S tímto heslem se vypravila do 
posilovny v ZŠ Husitská parta 
nadšenců z domova mládeže 
při SOŠPg, kteří si chtěli na 
vlastní kůži vyzkoušet pár  
strojů a utužit svoji kondici 
cvičením.
V ZŠ nás s úsměvem přivítal 
pan učitel tělesné výchovy 
Václav Kužel a zavedl nás do 

posilovny. Nejprve nám všem vysvětlil, jaké jsou zásady správného 
cvičení v posilovně, jak se na jednotlivých trojích cvičí a jak trénink 
dávkovat, abychom se cítili příjemně. Poté už jsme opravdu začali 
s posilováním. Někteří z nás byli již zkušení a sami věděli, jak 
na to. No a nám 
ostatním zkuše-
ný trenér pora-
dil. Dvě hodinky 
v posilovně nám 
vel ice rychle 
utekly a my 
jsme se příjem-
ně rozcvičeni 
a unaveni vraceli 
zpátky domů na 
internát.

Studenti DM

Ve zdravém těle zdravý duch! 
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PŘEDSTAVUJEME VÁM...

Zlata Zákoutská se narodila v roce 1932 (letos tedy oslavila krásné 
životní jubileum) v Horní Branné. Sem se její rodiče s o 11 let starším 
bratrem přestěhovali ze Slovenska, kde nějaký čas žili. Krajina pod-
hůří poznamenala celý její život. Miluje hory a kopce a z rovinatých 
krajů se sem velmi ráda vrací. Svým rodičům vděčí za nádherné dět-
ství plné pohody a lásky. Tatínek pracoval jako poštmistr, maminka 
psala celý život rodinnou kroniku, byla zasvěcená do společenského 
a především kulturního dění. Kronika má několik dílů, je psaná velmi 
kultivovaným jazykem a často doplňovaná obrázky či fotografi emi. 
To ostatně paní Zlata podědila. Sama si od své 1. třídy psala deník, 
dříve možná pod přísným vedením maminky, později i dnes sama 
a ráda (poslední deník má pořadové číslo 49).
V roce 1938 se celá rodina přestěhovala do Lázní Bělohradu. 
Velmi si to tam zamilovali. Paní Zlata zde začíná chodit do školy, 
kde si oblíbila především češtinu a čtení, což jí vydrželo dodnes. 
Později navštěvovala hořickou Vesnu – školu pro dívčí povolá-
ní a dále Sociálně zdravotní akademii v Hradci Králové, kde si
po dvou letech vybírá obor zdravotní sestra. Studium ukončuje 
v roce 1952 maturitou na Vyšší zdravotní škole v Hradci Králové. 
Do narození prvního syna zůstává v královéhradecké nemocnici 
na oddělení chirurgie. Těžká 50. léta se celé rodiny velmi dotkla. 
Po různých peripetiích se stěhují do Nové Paky, kde vlastními 
silami zrekonstruovali domeček, ve kterém paní Zlata žije dodnes. 
Postupně se jí narodili další dva synové a ona pracovala v ZPA, 
později v jeslích a dětském domově.
Od dětství milovala hory a turistiku, a tak s manželem vstoupili

Zlata Zákoutská
do klubu turistů. K turistice 
vedli i své děti a paní Zlata je 
aktivní turistkou dodnes.
Další její velikou zálibou je li-
teratura. Velmi ráda čte i píše. 
Zpracovává vzpomínky, vede 
kroniku spolužáků v Lázních 
Bělohradě, publikuje v regio-
nálních periodicích (Kobra, Čaj). 
Píše především prózu – kratší 
útvary, eseje, úvahy. Z jejího 
pera vzešla řada pohádek s ná-
zvem „Kerkonošské poudání“, 
které napsala v krkonošském 
nářečí. Ty se také objevily 
v repertoáru východočeského Rozhlasu Hradec Králové. Svými 
pracemi obesílá literární soutěže, ve kterých získala cenná umístě-
ní: 2. místo na trienále Proseč Terezy Novákové (2001), Šrámkova 
Sobotka, Řehečská slepice. V roce 1972 natočil Československý 
rozhlas Praha medailon do pořadu A léta běží, vážení. Natáčení 
se tehdy zúčastnila společně s maminkou. V dalších letech s ní 
ještě dvakrát natáčel Rozhlas Hradec Králové.
Popřejme tedy čerstvé osmdesátnici, velmi aktivní Zlatě Zákout-
ské, optimismus, s jakým se dívá na svět, sílu, s jakou svůj život 
žije, a hodně radosti z toho, co dělá a co ji těší.

Šárka Horáková

Zlata ZákoutskáZlata Zákoutská

Ukázka z tvorby Zlaty Zákoutské
Jak na stáří
Nemám ráda slovo UŽ.
Postrkuje člověka ke stáří, obklopuje ho nemohoucností. Je 
omluvou pohodlnosti. UŽ vyjadřuje v určitých případech rezigna-
ci. Slůvko JEŠTĚ je optimistickým protikladem UŽ. Slůvkem UŽ se 
dá v následujících souvislostech bojovat většinou úspěšně. Čím? 
Výrazem JEŠTĚ s odsunutím záporky NE.
Příklady k porovnání:
Už nemohu tak jako dřív - Ještě můžu skoro jako dřív.
Už mi nohy a paměť tak neslouží. - Ještě mi nohy i paměť docela 
dobře slouží.
Už mi vlasy hodně šediví. - Ještě nemám hlavu úplně bílou.

JEŠTĚ je v těchto příkladech slovo optimismu a uspokojení. JEŠTĚ 
je naděje, berlička pro člověka, který chce žít.
Ještě mi to ale jde! Co? No přece všechno, co chci. I když mi to dnes 
ještě nejde tak, jak bych si to přála, určitě to půjde zítra lépe.
Když jsem tuto soukromou miniúvahu dokončila, objevila jsem či-
rou náhodou fundované potvrzení svých postřehů v knížce Franka 
P. Jonese – Největší záhady světa. Psychiatr Dr. Collins uvádí, že 
mnozí starší lidé nemoudře omezují své aktivity z přesvědčení, 
že se k jejich věku nehodí. Co by řekli lidé?
„Člověk stárne jen díky své rezignaci na mládí – leností a ztrátou 
aktivity“. 
Jsou to slova k zamyšlení.

Zlata Zákoutská, 5. 11. 2012

Milí čtenáři, staňte se spoluautory rubriky Představuje se vám...
Pokud byste věděli o někom, kdo byl či je inspirativní osobností v jakémkoli oboru konání, kontaktujte členku redakční rady Š. Horákovou

(sarkahorakov@seznam.cz). Text by neměl spolu s 1 - 2 fotografi emi překročit jednu stranu A4.



ACHÁT - měsíčník pro občany města Nové Paky a okolí

22

- Korunové vazby, řez a riziková kácení vzrostlých 
stromů

- Oceňování škod a znalecká posouzení provozní 
bezpečnosti trvalých porostů

- Poradenství v zahradnických oborech

Nová Paka
tel.: 493 722 184, 603 769 447, www.svatoplukjansta.cz

e-mail: sadovnictvi@seznam.cz

člen Společnosti pro zahradní a krajinářskou tvorbu

ACHÁT 
INFORMUJE
Příspěvky zasílejte v elektronické podobě 

na achat@fi tos.cz

(uzávěrka čísla je vždy k 15. dni v měsíci)

podrobnosti k článkům můžete konzultovat

na telefonech tiskárny FITOS

493 760 711 a 493 760 712

Inzerci objednávejte na MÚ NOVÁ PAKA, 

odbor školství a kultury 

darilkova@munovapaka.cz 

telefon 493 760 202 paní Hana Dařílková

Tiskové podklady k inzerci 

zasílejte na

achat@fi tos.cz 
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Upozornění: Dle zákona ČNR č. 241 každý účastník veřejné produkce kinematografi ckého díla se vstupným zaplatí v ceně vstupenky příplatek 1,- Kč. Informace o programu kina (půl hod. 
před začátky představení) na tel. Kina: 493 722 892; 8 – 15.30 na tel. MKS: 493 721 928; 737 289 732 nebo na www.kultura-novapaka.cz; info@kultura-novapaka.cz; kino@kultura-novapaka.cz

Předprodej a prodej vstupenek: pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení. Změna programu vyhrazena.

1. sobota v 19.30 hodin
Nesahejte na sekeru
Nelítostný duel skutečných a předstíraných citů v bravurní adap-
taci Balzakovy novely.
Francouzský milostný historický fi lm – nepřístupné do 12 let – vstupné 60 Kč – 137 min.

5. středa v 17.30 hodin
Tmář a jeho rod aneb Slzavé údolí pyramid
Svět magie a Bůh mystiků ve fi lmovém románu Karla Vachka 
(klasika českého dokumentu) o mimozemských i zemských civili-
zacích, reklamokracii a demogracii počítačové sítě.
Český dokumentární fi lm – přístupné – vstupné 65 Kč – 199 min. 

6. čtvrtek v 19.30 hodin
Sedm psychopatů
Tentokrát unesli špatného psa…
Režisérem a scenáristou černé krimi komedie je Martin McDonagh, 
který již sklidil u diváků i kritiků velký úspěch svým předchozím 
fi lmem V Bruggách. Hlavní roli Martyho získal Colin Farrell, které-
ho na plátně v dalších rolích doplnili Christopher Walken, Woody 
Harrelson, Sam Rockwell a bývalá „Bond girl“ Olga Kurylenko.
Kriminální komedie USA – nepřístupné do 12 let – vstupné 65 Kč – 109 min.

8. sobota v 17.30 hodin
Sněhurka a lovec
Sněhurka a lovec je výpravnou dobrodružnou fantasy, která možná 
paradoxně odpovídá verzi bratří Grimmů víc než Disneyho fi lm.
Dobrodružný/fantasy fi lm USA v českém znění – přístupné - vstupné 65 Kč – 126 min.

13. čtvrtek v 19.00 hodin
Bunny a Býk Filmový klub
Černohumorná road movie od tvůrců kultovního britského seriálu 
„Mighty Boosh“.
Film Velké Británie – vstupné pro členy FK 70 Kč, pro ostatní s příplatkem.

15. sobota v 19.30 hodin
Vánoční příběh
Učená pře o tom, jak přežít Vánoce. Tragikomedie s Catherine 
Deneuveovou v hlavní roli.
Francouzský fi lm – přístupné – vstupné 60 Kč – 143 min. 

16. - 25.
Kino nehraje
26. středa v 17.30 hodin
Madagaskar 3
Díky fenomenálnímu úspěchu předchozích dílů dostali hrdinové 
Madagaskaru v kinech třetí pokus, ovšem zda to tentokrát vyjde, 
zůstává ve hvězdách.
Animovaná komedie USA v českém znění – přístupné – vstupné 65 Kč – 95 min.

28. pátek v 19.30 hodin
Líbáš jako ďábel
Opakování úspěšné komedie Marie Poledňákové.
Česká komedie – přístupné – vstupné 60 Kč – 113 min. 

29. sobota v 17.30 hodin
Tady hlídám já
Rodinná komedie o tom, jak vám zvíře změní život… k lepšímu.
Česká rodinná komedie – přístupné – vstupné 60 Kč – 110 min.

Kino hraje dětem:
15. sobota v 15.30 hodin
Dětský bijásek
Pásmo pohádek: S Mikešem o Vánocích.
Vstupné 20 Kč

Připravujeme:
Ve stínu • Atlas mraků • 96 hodin: Odplata
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· Městské kulturní středisko · F. F. Procházky 101 · 509 01 Nová Paka ·
· tel./fax: 493 721 928 · www.kultura-novapaka. cz ·

PROSINEC 2012

Vážení návštěvníci Městského kulturního střediska a kina, do-
volte mi, abych vám za celý kolektiv poděkovala za vaši přízeň 
a zájem o kulturní dění v Nové Pace. Věřím, že i v roce 2013 vám 
budeme schopni nabídnout zajímavé pořady ze všech oblastí
a pro všechny věkové kategorie. V lednu tak začneme koncertem 
jedné z největších osobností nejen kulturní scény paní Marty Ku-
bišové. Dále se můžete těšit na koncert Věry Martinové, módní 
přehlídku Jiřiny Tauchmanové, venkovní koncert skupiny Čankišou 
a ojedinělý projekt „Tekuté slunce“ Moniky Načevy a Michala Pavlíč-

ka v rámci Dvořákova festivalu. Samozřejmě budou připraveny tra-
diční akce Slavnosti slunovratu, Předvánoční trhy, Divadelní festival
„S úsměvem jde všechno líp“, Festival dechových hudeb, program 
v rámci Hrubé pouti a řada dalších kulturních akcí.
Ráda bych vám popřála krásné vánoční svátky s vašimi nejbliž-
šími a do nového roku pevné zdraví, dobré přátele a co nejvíce 
klidných dnů.
Těším se s vámi na viděnou v roce 2013.

Romana Martincová, ředitelka

PŘEDVÁNOČNÍ TRHY 
sobota 1. 12. 2012, 10 – 17 hod., Masarykovo náměstí
Srdečně vás zveme na společné setkání v rámci tradičních Před-
vánočních trhů na Masarykově náměstí, kde můžete zhlédnout 
bohatý kulturní program, ochutnat něco dobrého – vánoční 
svařáček, grilovanou kýtu, krkonošské sejkory, trdelníky, dobrou 
polévku pro zahřátí a řadu dalších pochutin. Nabídkou řemeslných 
prací se můžete inspirovat pro zakoupení dárků svým blízkým. 
Děti jistě potěší živý betlém, dílna rádia Kulíšek a fi rma Detoa 
a s programem „Udělej si svou hračku“. V 17 hod. rozsvítíme vá-
noční stromeček a pak již proběhne slavnostní ohňostroj. Akcí 
bude provázet Honza Horáček a Tomáš Petráň. 
podrobnější program najdete na str. 25

VÁNOČNÍ KONCERT SBORŮ V KLÁŠTERNÍM KOSTELE 
čtvrtek 6. 12. 2012, 17 hod.,
Klášterní kostel Panny Marie
vstupné dobrovolné
Příjemný zážitek a milé zastavení v uspěchaném čase nám každoročně nabídne vá-
noční koncert pěveckých sborů Hlas, Amabile a Dětský pěvecký sbor Gymnázia.

PĚSTOUNSKÁ PÉČE – MÝTY A SKUTEČNOST
beseda s PaedDr. Markétou Havlíčkovou
pondělí 10. 12. 2012, 18 hod., malý sál, vstupné dobrovolné
pořádá ČKA ve spolupráci s MKS
V poslední době se téma pěstounské péče stále častěji objevuje 
ve sdělovacích prostředcích. 
Podle nedávno schválené novely zákona o sociálně právní ochraně 
dětí by se měl pobyt v pěstounské rodině stát řešením pro větší 
počet dětí, které z různých důvodů nemohou vyrůstat ve vlastní 
rodině. Naopak méně dětí, zvláště těch nejmladších, by se mělo 
dostávat do kojeneckých ústavů a dětských domovů. V souvislosti 
s tím zaznívají od některých politiků, novinářů i dalších diskutu-
jících obavy: Co bude dál se současnými ústavy? Neskončí děti
na ulici? Nebudou si pěstouni brát děti jen pro peníze?
Většina současných pěstounů a organizací, které pěstounskou 
péči podporují, tyto obavy nesdílí. Pokud Vás zajímá, jak se stát 
pěstounem, jaké děti přicházejí do pěstounských rodin a co po-
třebují, přijďte si popovídat s Markétou Havlíčkovou, pedagožkou 
a dlouholetou pěstounkou několika dospívajících dětí.

DISKOHRÁTKY S TRAVESTI SKUPINOU HANKY PANKY
úterý 11. 12. 2012, 19 hod., velký sál, vstupné 220 Kč (v předprodeji) 
/240 Kč (na místě), pořádá skupina Hanky Panky Praha
V novém pořadu kromě nestárnoucích písní uslyšíte i uvidíte 
celou řadu současných diskotékových hitů. Těšit se můžete
na nestárnoucí trio Golden Kids, tedy Helenu Vondráčkovou, Vác-
lava Neckáře a Martu Kubišovou. Hana Zagorová dorazí společně 
s Petrem Kotvaldem a Standou Hložkem, dále uvidíte Petru Janů, 
Věru Bílou nebo ukázky z fi lmu Světáci, ze zahraničních osobností 
potom Anastaciu, Whitney Houston, Roxette a řadu dalších. 

VÁNOČNÍ SLAVNOST
čtvrtek 13. 12. 2012, 15 hod., velký sál
pořádá ZŠ a MŠ Brána a o. s. Fontána
Program: muzikál Cvrček a mravenci, pásmo písní a říkadel MŠ, vystoupe-
ní školní kapely a pěveckého sboru Brána, školní jarmark, občerstvení

BROUČCI
loutková pohádka, hraje České loutkové divadlo Praha
neděle 16. 12. 2012, 15 hod., malý sál, vstupné 35 Kč
Jedno z nejpůvabnějších českých literárních děl Broučci Jana 
Karafi áta představí České loutkové divadlo Praha v krásném 
pohádkovém provedení.

VÁNOČNÍ KONCERT ZUŠ
úterý 18. 12. 2012, 18 hod., velký sál, pořádá ZUŠ

ADVENTUS PŘÍCHOD 
koncert slova a hudby
středa 19. 12. 2012, 18 hod., Kostel sv. Mikuláše, vstupné 100/70 Kč
Vladimír Matějček slovo, Vladimír Roubal varhany
Adventus je propojením slova a varhanní hudby, která vyplňuje 
prostor pro sváteční pozastavení v předvánočním čase. Slovo tvoří 
klenoty naší i světové literatury a poesie spolu s biblickými texty – J. 
Vrchlický, V. Vančura, J. Hora, F. Šrámek, František z Assisi. V hudebním 
doprovodu zazní skladby z klenotnice české hudby - J. K. Kuchaře, J. 
J. Ryby, J. F. Segera, J. Zacha, preludia a meditace na témata známých 
chorálních melodií. Kouzlo koncertu je ve vzájemné inspiraci a umoc-
ňování hudby a slova, které vytváří jedinečný celek vzácné krásy.  
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Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ DNES V KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT NA TELEFONU 
493 721 928, 737 289 732 a na info@kultura-novapaka.cz. ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI TÝDEN PŘED PŘEDSTAVENÍM!
(Zakoupené vstupenky jsou vratné nejpozději 3 pracovní dny před představením.) Změny v programu vyhrazeny.

Slovo přednáší Vladimír Matějček, na varhany hraje Vladimír Roubal 
- ředitel chrámové hudby Královské kanonie premonstrátů v Praze
na Strahově, kde vede pěvecký sbor a hudební život celého liturgické-
ho roku. Vladimír Matějček i Vladimír Roubal jsou skutečnými mistry 
svého oboru, divákům a posluchačům po celé republice i v zahraničí 
připravili už řadu nezapomenutelných uměleckých zážitků.

CO MÁ RÁD MASORÁD? - podle předlohy „Kaš-
párek a strašný drak Buchtorád“
loutková pohádka, hraje LS Rolnička
čtvrtek 27. 12. 2012, 15 a 16.30 hod., malý sál, vstupné 20 Kč
LS Rolnička připravila pro malé diváky premiéru nové pohádky 
o drakovi, který nechtěl strašit. Po ukončení pohádky bude zájem-
cům promítnut fi lm novopackého videoamatéra Karla Pokorného 
„Jak se rodí loutkoherci“.

PŘEDSILVESTROVSKÝ KONCERT- TROSKY
JAKO HOST VYSTOUPÍ WABI DANĚK A MILOŠ DVOŘÁČEK
novopacká country skupina s hosty
pátek 28. 12. 2012, 19.30 hod., velký sál, vstupné 180 Kč

vstupenky v předprodeji
Zveme vás na příjemný večer s country skupinou Trosky, legen-
dárním trampským zpěvákem Wabi Daňkem a kytaristou Milošem 
Dvořáčkem ze ZUŠ Jaroměř.

ODPOLEDNE S DECHOVKOU
hraje kapela Achát
neděle 30. 12. 2012, 15 hod., malý sál, vstupné 50 Kč

Připravujeme:Připravujeme:
BLANÍK – ŽIŽKOVSKÉ DIVADLO JÁRY CIMRMANA
 vyprodáno, 3. 1. 2013
VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ Z ARCHIVU – FOTOKLUB PŘI MKS
 od 6. 1. 2013
RECITÁL MARTY KUBIŠOVÉ S HUDEBNÍ SKUPINOU KARLA ŠTOLBY
 18. 1. 2013, vstupenky v předprodeji
BUBLINKOVÁ SHOW SE ZDEŇKEM VRANOVSKÝM 20. 1. 2013

V pátek 2. listopadu bylo Městské kulturní středisko poctěno premiérou 
představení „O Štěstí a Neštěstí“ divadla Drak z Hradce Králové. Pohád-
kově zpracovaným příběhem na motivy povídky Mazel a Šlimazel aneb 
Mléko lvice slavného židovského spisovatele Issaca Bashevise Singera 
připravil slovenský režisér Ondrej Spišák  spolu s „Dračím souborem“ 
strhující podívanou, která zaujala nejen pedagogy, ale i přítomné mladé 
diváky z Gymnázia a ZŠ Komenského.

Premiéra divadla Drak O tom, že inscenace byla opravdu vynikající (jedno z nejlepších školních 
představení, které jsem za posledních 10 let měla možnost zhlédnout), 
svědil i fakt, že po celou dobu bylo v sále naprosté ticho a v závěrečné 
děkovačce se hercům dostalo dlouhotrvajícího a nadšeného potlesku. 
Velká škoda, že sál byl bohužel zaplněn jen z jedné třetiny. To by se 
u premiéry, navíc tak výborné, stávat nemělo. Velká škoda…
PS. Zaslechnuto na schodišti: Ty …., já myslel, že jdeme zas na nějakou 
trapárnu, a ono to bylo fakt dost dobrý!

Romana Martincová, ředitelka MKS
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MUZEUM A KLENOTNICE

Zajímavosti z muzea
Pomalu se blíží vánoční svátky, které nás většinou provázejí sho-
nem, a sháněním dárků, jídla a pití. O samotných svátcích nás však 
už provází pohoda a také hudba, kterou slyšíme z radia, televize 
a z různých dalších moderních přehrávačů. Dnes už málokdo pama-
tuje gramofony s pohonem na kliku, které nás těšily ve 20. a 30. le-
tech minulého století. Naše muzeum získalo unikátní fotografi i od 
neznámého autora, na které starý pán pouští desku s hudbou. 

Jakou muziku pán pouštěl, se už nedozvíme, hlavně, že fotografi e nám připomene atmosféru 
starých dobrých časů.

Jiří Čejka

V pátek 23. 11. 2012 se ve vý-
stavních prostorách Suchardova 
domu konala vernisáž tradiční 
předvánoční výstavy betlémů, 
která je v letošním roce dopl-
něná výtvarnými pracemi žáků 
6. A ZŠ Komenského Nová Paka. 
Výstavu zahájil náš největší zna-
lec betlémů PhDr. Vladimír Vaclík 
a o hudební doprovod na dudy se 
postaral Ing. Jan Šilhán. 
I v letošním roce se nám podařilo 
shromáždit vskutku krásný soubor 
betlémů. Vedle nádherných betlé-
mů již stálých místních řezbářů 
(J. Erban, J. Goll, M. Hajzler, J. Her-
brych, Z. Karel, Fr. Máslo, Fr. Mühl 
ml., Fr. Mühl st., J. Mühl, L. Raulím, 
MUDr. F. Válek, J. Vít) Vám v letoš-
ním roce můžeme nabídnout dva 

kostelní betlémy - betlém z kostela v Úbislavicích s keramickými fi gurami 
a dřevěný betlém vyřezaný panem farářem Fr. Kocmanem z Rovenska 
pod Troskami. Poprvé Vám v letošním roce představujeme práci řez-
báře z nedalekého Dvora Králové – Zdeňka Tyrychtra. Nejenže máte 
příležitost si prohlédnout jím vyřezávaný dřevěný betlém, ale uvidíte 
také jeho betlém vyrobený ze stříbra. Na výstavě naleznete i netradiční 
skleněné betlémy z dílny Jiřího Ryby a kovový betlém Alberta Králíčka. 
Kolekce betlémů je pak ještě doplněna novým papírovým „novopackým 
betlémem“ K. Krausové. 
Rádi bychom Vás pozvali do Suchardova domu ve čtvrtek 13. 12. 2012, 
kdy bude výstava betlémů otevřena v netradičním čase od 17
do 19 hodin a všechny betlémy budou osvětleny pouze svíčkami. Prohlíd-

Výstava betlémů

Stačí jít ulicí Záhorského v Nové 
Pace pod klášterem nebo kolem 
Národního divadla v Praze a mys-
lí mi snad vždycky běží osud aka-
demického malíře Josefa Tulky. 
Jakoby do rytmu chůze se ozý-
vají verše novopackého básníka 
a vyučeného malíře obrazů Jana 
Opolského (1875 – 1942):

„Je kterýms duchům úděl dán
a určeno je pro ně
by zprudka přešli nebesy
jak zážeh povětroně
a rozžehli se prchavě
však plní čisté slávy
než černá vlna kosmická
je nenávratně splaví. “

Letos uplynulo 130 let od záhadného 
zmizení malíře Josefa Tulky

ku výstavy Vám zpříjemní 
svým hudebním vystoupe-
ním žáci a učitelé 
ZUŠ Nová Paka. Jak 
probíhá vyřezávání 
betlémů, Vám 
v praktické ukázce 
předvede místní 
řezbář Ladislav 
Raulím, součástí 
bude i beseda o vy-
řezávání betlémů. 
Vzhledem k tomu, 
že se blíží konec 
roku, chtěli by-
chom Vám všem poděkovat za přízeň, kterou jste nám v letošním 
roce věnovali a do nového roku 2013 Vám přejeme pevné zdraví a vše 
nejlepší. Petra Plecháčová

Místo:
Městské kulturní středisko, 

malý sál

Datum:
7. 12. 2012 od 18:00

Úvodní slovo:
Miloslav Bařina

Hudba:
Vrchlabský dixieland

Křest knihy Rebel v oblacích

PhDr. Vladimír VaclíkPhDr. Vladimír Vaclík

Zahájení vernisážeZahájení vernisáže

Fotografi e ze křtění nové knihy profesora Zdeňka Beneše – Dějiny 
Nové Paky I., které proběhlo v pátek 16. listopadu 2012 v 18. hodin 
v Klenotnici drahých kamenů. V průběhu křtu promluvil o historii Nové 
Paky Miloslav Bařina společně s profesorem Zdeňkem Benešem.
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To je tedy jenom úryvek 
básně, která má podtitul 
„Nešťastné památce 
Tulkově“. Kolem zmizení 
Josefa Tulky je mnoho 
záhad, ale v úvodu 
přece jen připomenu 
některé základní údaje 
z jeho života. Josef 
Tulka se narodil 3. ledna 
1846 v domě č. p. 17O 
v Záhorského ulici pod 
klášterem v Nové Pace 
(na domě je pamětní 
deska od J. Černého 
z roku 1936). Byl prvním 
synem krupaře Josefa 
Tulky z „Oubyslavic“ a je-
ho manželky Františky, 
rozené Mádlové, dcery 

mlynáře Jana Mádle ze Ždírnice (zde zemřel v roce 1980 sochař 
Ladislav Zívr). Tady už životopis trochu poruším. Tulkova matka 
pocházela z rodu, jehož členové byli známí výtvarníci. Její bratr 
Jan Mádle se učil u svého strýce Josefa malířem. Janův syn, také 
Jan, byl výborným řezbářem, jeho bratr Adolf byl sice punčochá-
řem, ale ve stáří kreslil půvabné obrázky ze života Nové Paky. 
Jejich nejmladší bratr Eduard byl vynikajícím portrétistou. Také 
Tulkova matka dobře kreslila, ale hudební nadání (Josef Tulka byl 
vynikajícím houslistou, jeho housle jsou v majetku muzea v Nové 
Pace) získal po otci a jeho bratru Ignácovi, který byl později 
i kapelníkem v Rusku. Mimochodem prasynovcem Josefa Tulky 
je akademický sochař, medailér, malíř a kreslíř Jiří Dostál (1945) 
z Podlevína. V roce 1852 se rodiče Josefa Tulky přestěhovali do 
Oubyslavic. Učitelé i rodiče poznali jeho umělecké nadání. Od 
roku 1858 studoval na gymnáziu v Jičíně. Po absolvování septi-
my odešel přes odpor otce do Prahy na Akademii, kde studoval 
v letech 1865 – 1871 u E. Roma, J. M. Trenkwalda a A. Lhoty. Mezi 
jeho spolužáky patřil A. Chittussi, F. Ženíšek, později A. Levý, 
J. V. Myslbek, V. Brožík, K. Liebscher, Max. Pirner, ale především 
Mikoláš Aleš. Studium na Akademii je příliš neuspokojovalo, ško-
la kreslení se stále soustřeďovala na ztvárnění náboženských 
témat a historických výjevů v duchu Rubenovy školy, a proto 
studenti v roce 187O vyslali deputaci k Josefu Mánesovi, kterého 
spontánně vybrali za svého učitele. Tulka to ovšem jako chudý 
student neměl vůbec jednoduché, živil se všelijak, sháněl příle-
žitostné kondice ve hře na housle a na kreslení a večer hrával 
v Karlínském divadle. Hlavním zdrojem příjmů se mu stala práce 
retušéra fotografi í ve fotografi ckém závodě Jindřicha Eckerta, 
kde se seznámil se svou láskou Augustou Brzorádovou. Josef 
Tulka vlastně dělal nové portréty podle požadavků objednatele. 
Dalším zdrojem jeho příjmů bylo ilustrování senzačních románů 
u Trachty. Aby Tulka uživil sebe i celou rodinu, uvažoval, že půjde 
dělat muziku ke strýci do Ruska. Už jako student dostal nabídku 
na výzdobu Thunovského paláce v Praze, kde spolupracoval s F. 
Kryšpínem a Fr. Ženíškem. Tady se asi objevují první stopy nevra-
živosti Ženíška vůči Tulkovi. Přispěly k tomu jistě i novinové články 
o domnělém vztahu Tulky a Carle Thunové. Počátkem roku 1873 
nastoupil Josef Tulka jako domácí učitel kreslení v rodině hospo-
dářského rady Horského z Horkýsfeldu, majitele panství Býchor 
u Kolína. Na zámku v Býchorech dělal různé portréty a malby pro 
atrakce, ale nesmírně se těšil na návrat do Prahy. Ten návrat 
nebyl jednoduchý, V Oubyslavicích onemocněl otec a matka. Otec
na Josefa Tulku vnesl nevídané břímě. V dopise Augustě Brzákové 
ze dne 29. 2. 1875 Josef Tulka píše: „Otec odporučil mi celou naši 
rodinu, abych jí byl druhým otcem“, a ta rodina nebyla malá.
Po návratu do Prahy měl stále pracovat na zálohové zakázce 
oltářního obrazu Jana Nepomucké pro Starý Kolín, doma zemřel 
otec a matka byla těžce nemocná. Tulka odešel pracovat do Vídně 

k profesoru Trenkwaldovi, ale práce ho příliš netěšila. Tady se pro-
hlubuje Tulkův pesimismus, spíše ho zajímalo, co se děje v Praze, 
a proto si vyžádal již v říjnu 1877 plány na výzdobu Národního 
divadla. Zúčastnil se vyhlášené soutěže na malířskou výzdobu 
ND, ale v úspěch nevěřil. V dopise A. Brzorádové z 29. 12. 1878 
píše: „…Dnes v jednu hodinu poslal jsem své konkurenční práce
do Prahy. Přece tedy hotovo. Teď ať si z toho udělají omáčku, 
jakou chtějí. Vím už napřed, že ničeho nedostanu… Byl to omyl, 
Tulka soutěž vyhrál. S M. Alšem, F. Ženíškem odjel do Itálie stu-
dovat staré fresky. Do otevření Národního divadla snad byly 
hotové tři fresky, zbylé dvě fresky dokončil na lodžii Národního 
divadla do 30. října 1881. Práci dokončoval v hluboké depresi, jako 
by nestačily Ženíškovy útoky, které spíš známe z příběhů kolem 
konfl iktu módního Ženíška a zemitého Alše, ale pět Tulkových 
lunet procházelo různými technickými problémy a procházejí jimi 
prakticky dodnes. V roce 1929 byly již potřetí restaurovány, jejich 
odstranění hrozilo v roce 1941 a 1951…
V roce 1881 strávil Josef Tulka Vánoce jako vždy v kruhu rodin-
ném v Oubyslavicích, ale nemá lidskou ani uměleckou sílu. Spálil 
všechna svá díla, ale paradoxně píše do zápisníku jejich seznam. 
Z jeho dopisů se zdá, že se chystá k odchodu, vyrovnává jako 
by účty, likviduje byt, ale zároveň uklidňuje sourozence. Objevují 
se jeho úvahy o odchodu do některého kláštera, kde by byl mni-
chem „malířem“. Člověk si náhle připomíná přání jeho otce, aby 
šel do semináře. Nastává tajemný rok 1882. Snad odchází kamsi 
do slunné Itálie, skrýval se v nějakém klášteře, i když kdysi před 
vstupem do kláštera zrazoval svoji sestru? Byla za odchodem 
nešťastná láska, konfl ikt s Ženíškem, strach, že nezajistí rodinu, 
vnitřní konfl ikt umělce, že umění hledá moderní cesty, který si 
možná uvědomil? Nevíme. Zbyly jen dohady, legendy a příběhy. 
Zajímavý je i dopis Julia Zeyera ze 14. 3. 1884: „…Teď jsem začal 
přemýšlet – mám já právo po někom slídit, kdo se skrývá?… Kdy-
bych jej ještě náhodou potkal, promluvím s ním, ale nebude-li chtít, 
neřeknu, kde se zdržuje. Zajímavé bylo i sdělení paní Kaličové 
(Tulka byl údajně viděn v roce 1921 v klášterní zahradě v Palermu, 
snad tam byl i Betlém s Hradčany v pozadí). Pokud byly údajně 
Tulkovy práce v klášteře Monte Cassino, tak byly zničeny za 
druhé světové války. To je jen několik poznámek, které jsem si 
uvědomil po prolistování knihy B. Vavrouška „Josef Tulka, román 
života a díla“, Praha 1940 a Mileny Freimanové „Josef Tulka, malíř 
generace Národního divadla“, SNKLU Praha 1965. 
Přece jen ještě poznámka nakonec. Léta jsem se snažil udělat 
v Nové Pace Tulkovu výstavu. Ukázalo se to tehdy neuskutečni-
telným. Byl jsem ve spojení s tulkovským badatelem, profesorem 
Josefem Vejdělkem z Býchor. V roce 1994 mi poslal korespon-
denční lístek se sděleními o Tulkových koncertech v Býchorech. 
Píše také: „Dále podle knihy „Patero moudrostí Dalajlámy“, jsem 
přišel na to, že (Tulka) odešel do některého kláštera tibetského, 
kde také zemřel. Tibetské slovo Tulka znamená vznešený“. Tak 
vidíte, co mi starý pán napsal. Jisté je, že je vše nejisté a my 
takřka nic nevíme. Nevíme dodnes, kdy a jak zemřel akademický 
malíř Josef Tulka, všestranně nadaný umělec a citlivý člověk. 
Tajemství existují a jistě existovat budou. 

Miloslav Bařina

Josef TulkaJosef Tulka

Návrh lunety pro lodgii Národního divadlaNávrh lunety pro lodgii Národního divadla
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RNDr. Věra Nováková, 
DrSc., se narodila v ro-
ce 1929 v Heřmanicích. 
V Nové Pace chodila 
do obecné školy, 
studovala na Státním 
reálném gymnáziu. 
V ročníku tř ídního 
profesora Jaroslava 
Menšíka pod rodným 
jménem Bruková 
v roce 1948 maturo-
vala. Na podzim té-
hož roku byla přijata 
na Přírodovědeckou 

fakultu Univerzity Karlovy v Praze (obor zoologie se specializací
na fyziologii živočichů). Studium ukončila v roce 1952 a v listopa-
du stejného roku získala titul doktora přírodních věd. Po ukon-
čení vysokoškolského studia pracovala jako vědecká pracovnice 
ve Fyziologickém ústavu ČSAV v Praze, kde v roce 1958 obhájila 
kandidátskou disertační práci, a stala se kandidátkou biologic-
kých věd. Na tomto ústavu byla členem kolektivu vedeného 
prof. MUDr. Jiřím Křečkem, DrSc., který se zabýval postnatálním 
vývojem savčího mláděte. Věnovala se výzkumu mozku. (V. Nová-
ková, Time of Weaning: It‘s Eff ect on the Rat Brain, Studie ČSAV, 
Academia, Praha 1976). Na výsledky základního výzkumu tohoto 
kolektivu navázaly studie pediatrů na dětech (MUDr. J. Martí-
nek, MUDr. P. Hahn, MUDr. O. Koldovský a další) a veterinářů
na hospodářských zvířatech (MVDr. A. Holub a další).

Věra NovákováVěra Nováková

ŠKOLY

Věra Nováková - vědecká pracovnice, obor neurofyziologie

OSOBNOSTI GYMNÁZIA (Gymnázium a SOŠPg)
V září 2010 si připomnělo Gymnázium v Nové Pace 100 let od svého založení. Oslavy doprovázely dva almanachy, z nichž jeden obsahuje 
přes sto medailonků, věnovaných významným osobnostem, které školou prošly. Gymnázium ve všech dobách významně ovlivňovalo život 
našeho města, a tak bychom vám chtěli v naší rubrice Osobnosti gymnázia lidi, kteří zde působili, průběžně představit. Dnes vás seznámíme 
s vědeckou pracovnicí v oboru neurofyziologie Věrou Novákovou, příště vám představíme vysokoškolskou pedagožku Miriam Malotínovou.

Od roku 1988 pracovala v Ústavu fyziologie hospodářských zvířat 
SAV v Košicích, kde se stala školitelkou vědeckých aspirantů. 
V roce 1991 obhájila doktorskou disertační práci a dosáhla titulu 
doktora veterinárních věd na Veterinární univerzitě v Košicích. 
V letech 1965 až 1966 získala stipendium německé Nadace 
Alexandra von Humboldta. Na univerzitách v Giessenu (Hessen) 
a Freiburgu (Breisgau) si osvojila metodiky kvantitativní cyto-
chemie. Cytofotometrické studium nervových buněk pak zavedla 
na pracovištích v Praze a v Košicích. Naposledy jela do Freiburgu 
v roce 1969. Od roku 1990 se mohla opět vrátit k vědecké práci 
v zahraničí (Vysoká škola RWTH Aachen, Albert–Ludwig Universität 
Freiburg). Její poslední vědecká publikace, na které spolupracovala 
s Dr. J. Štercem, CSc., má název Brain Cell RNA: Sexual Diff erences 
in the Rat (1998). Publikovala kolem 200 vědeckých prací.

Šárka Horáková

Zdroj:
• Významné a zajímavé osobnosti Novopacka, Benč, B., Benčová, Y. 2002

Gymnázium a Střední odborná škola pedagogická
Kumburská 740, 509 01 NOVÁ PAKA

Pro školní rok 2013/2014 otevírá následující studijní obory:
Studijní obor 79-41-K/81 - osmileté gymnázium pro absolventy 5. tříd ZŠ 
Studijní obor 79-41-K/41 - čtyřleté gymnázium pro absolventy 9. tříd ZŠ  
Studijní obor 75-31-M/01 - předškolní a mimoškolní pedagogika pro
  absolventy 9. tříd ZŠ

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
úterý 4. prosince 2012 od 8,00 do 16,00 hodin

Program
• v 8,30 hodin slavnostní zahájení v aule školy krátkým 

kulturním programem
• všechny potřebné informace Vám poskytnou naši studenti 

a učitelé
• můžete navštívit libovolnou vyučovací hodinu (ve kterékoliv 

třídě, u jakéhokoliv učitele, v libovolném předmětu)
• na Vaše dotazy bude odpovídat ředitel školy a zástupce 

ředitele školy 
• naši studenti Vám sdělí své dojmy ze studia 
• poskytneme Vám informace ke všem letos otevíraným 

oborům (osmileté gymnázium, čtyřleté gymnázium 
a Střední odborná škola pedagogická)

• zpřístupněny budou odborné učebny a kabinety, školní 
jídelna a domov mládeže 

• seznámíme Vás s úspěchy studentů naší školy v několika 
posledních letech a v současnosti 

• budou Vám poskytnuty materiály vztahující se k přijímacím 
zkouškám

Další podrobné informace získáte na uvedených kontaktech
 tel. č. 493 721 320 / e-mail: skola@gymnp.cz / www.gymnp.cz
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Gymnázium a SOŠPg v Nové Pace ve spolupráci
s Městskou knihovnou v Nové Pace

a Ateliérem keramiky KK
pořádají výstavu keramiky v Městské knihovně s názvem

Výstava bude otevřena ve všední dny kromě středy 
v půjčovních hodinách. Těšíme se na Vaši návštěvu

Náš výlet do Vídně začal 18. října v časných ranních hodinách, 
přesněji v půl třetí ráno. Jak už tomu tak bývá, v autobuse jsme 
se rozdělili na dvě skupiny – první se snažila usnout a druhá jí 
v tom úspěšně bránila. Nicméně kolem deváté hodiny jsme do-
razili k jedné z nejnavštěvovanějších památek Vídně – k zámku 
Schönbrunn. Prohlídka interiéru nám umožnila poznat, jak zde 
žili Habsburkové, jimž sloužil Schönbrunn jako letní sídlo. Neda-
leko zámku se nacházelo muzeum Wagenburg, které jsme také 
navštívili. Název napoví, že expozice je věnována vozům, kon-
krétně císařským kočárům. Po prohlídce jsme vyrazili do rozlehlé 
zámecké zahrady, kde měl každý možnost vybrat si, jak stráví 
volný čas. Kdo chtěl, navštívil zoologickou zahradu, ostatní pokra-
čovali v prohlídce parku nebo se podívali k letohrádku Gloriette, 
odkud byl hezký pohled na Vídeň. Další výhled se nám naskytl 
z věže Donauturm, která se stala naší další a zároveň poslední 
zastávkou čtvrtečního dne. Poté nastal čas vydat se na ubytovnu, 
kde jsme načerpali sílu na příští den. V pátek ráno nás přivítalo 
sluníčko; tím více jsme se těšili na další poznávání Vídně. Čekala 
nás prohlídka historického centra hlavního města. Cestou jsme 
viděli spoustu známých míst – Volksgarten, Heldenplatz, Hofburg 
a Michaelerplatz. Nakonec jsme navštívili katedrálu sv. Štěpána, 
jež je dominantou města. Následoval rozchod a ten každý využil 
k něčemu jinému – k nákupům, k posezení v kavárně, k fotogra-
fování atd. Naším předposledním cílem byl Hundertwasserhaus 
– slavný dům zaujme každého svým nevšedním architektonickým 

Grüß Gott, Wien! (Gymnázium a SOŠPg)

pojetím. Zlatým hřebem programu dne se stal zábavní park Prátr, 
kde měl každý možnost vyzkoušet atrakci podle svého vkusu. 
Příznivci adrenalinu uvítali horské dráhy, pro ty klidnější zde bylo 
vídeňské kolo Reisenrad. Návštěva Prátru ukončila náš poznávací 
zájezd, nastal čas nasednout zpět do autobusu a rozloučit se 
s Vídní. Všichni účastníci zájezdu včetně učitelů, paní průvodkyně 
a řidičů měli lví podíl na tom, že jsme se vraceli spokojení a plní 
báječných zážitků.

Martina Nováková, oktáva

Jak to s ni-
mi vypadá 
v tomto škol-
ním roce?

Jejich základní 
zaměření se 
nezměnilo: na-
vštěvovat je 
mohu všichni 
žáci, kteří mají 
zájem zde pra-
videlně pracovat. A to se také děje - v letošním školním roce zpívají 
jen v mladším sborečku tři desítky dětí, naši prvňáčci i „předškoláci“ 
z přípravné třídy. Někteří už jsou zkušenější, jiní teprve začínají. 
A jak je práce baví, vidíte na fotografi i ze zkoušky. 
Ve „starším“sboru pracují zpěváci už od druhého ročníku, zpívá 
zde i řada dětí z praktické školy. A právě tento kolektiv vystoupí
na zahájení již tradičních novopackých předvánočních trhů 1. pro-
since na náměstí TGM.
Oba sbory společně pak potěší posluchače na pravidelném

Pěvecké sbory (ZŠ Komenského)

Setkání s písničkou v aule Základní školy v Komenského ulici 
v úterý 11. prosince od 15 hodin. Na tradiční krátké předvánoční 
vystoupení zveme i Vás!

Martin Holan
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Školáci ze 6. B se o to pokoušejí. Několik slunných říjno-
vých dnů strávili ve Středisku ekologické výchovy Český ráj 
v Sedmihorkách u Turnova. Ne v učebně, ale mezi stromy 
a skalami, v neskutečně vybarvené a voňavé podzimní 
přírodě. Pokoušeli se stát „učedníky Strážců Země“, získat 
některé z potřebných klíčů od tajemného E.M.
To vše pod vedením zkušených lektorů v rámci pilotního testování 
programu Strážci Země. SEV Český ráj jej zavádí jako jediné v ČR 
v rámci projektu Ekologická výchova v Českém ráji.
Program učí děti, jak žít v souladu se Zemí. Ty pak samy poznávají 
základní principy rozumného života na naší planetě. Na vlastní kůži 
a přímo v přírodě si vyzkoušejí, jak funguje „proud energie, koloběh 
materiálů, propojení všeho živého i proměnlivost forem života“. 
K Zemi si tak vytvářejí svůj vlastní intimní vztah, osobitý a konkrétní. 
Ony samy se budou moci v životě rozhodovat podle svých prožitků 
z přírody, ne jen podle hesel, jež někdo neznámý hlásá.
Několikadenním pobytem v přípravném centru Strážců Země 
však jejich práce nekončí, jsou teprve na začátku cesty. V dal-
ších týdnech a měsících se chystají změnit dosavadní životní styl, 
ke získání jednoho z dalších klíčů musí také umět předávat své 

Šesťáci, Strážci Země? (ZŠ Komenského)

zkušenosti dalším lidem – přátelům, rodičům, spolužákům...
Dětem ze VI.B ze Základní školy v Komenského ulici v Nové 
Pace (jak všichni víme: z nejvýchodnějšího výběžku Geoparku 
Český ráj) se podařilo spojit velmi příjemný pobyt v nevšedním 
přírodním prostředí se získáním nových vazeb k Zemi i s nabytím 
znalostí z praktické ekologie. A kolik příjemného přitom zažili!

Martin Holan

Těsně před podzimními prázdninami proběhlo naší školou halloween-
ské řádění a činění. Ono se všeobecně říká, že svátek u nás nemá 
žádnou tradici a je přinesen z Ameriky. Opravdu se tam (snad Irové) 
seznámili s novou plodinou – dýní a začali ji při svých oslavách 
používat. Takže svítící vydlabaná dýně z Ameriky (USA) opravdu 
přišla. Ovšem Halloween se u Keltů v Evropě slavil jako Samhain. 
Tedy konec léta. Má souvislost s oslavou „dušiček“.
Keltové jej slavili poslední noc svého keltského roku. Začínala 
západem slunce 31. října a trvala do východu slunce 1. listopadu. 
Předěl mezi světem živých a královstvím neživých tehdy měl být 
nejmenší. Údajně to je nejmagičtější noc v roce.
Děti z prvního stupně se převlékly do masek a procházely zvláštně 
osvětlenou školou. Čekalo na ně deset stanovišť obsazených kluky 
a dívkami z vyšších ročníků. Plnilo se mnoho úkolů, v knihovně je 
čekal kvíz za znalostí Harry Pottera… Využity byly interaktivní ta-

Halloween (ZŠ Komenského)

bule, odborné učebny, chodby s nezvyklým vybavením. A po splnění 
úkolů čekaly na soutěžící odměny. Na aktivity se přišly podívat 
i děti z mateřské školy. Hlavními organizátorkami byly paní učitelky 
anglického jazyka. Všichni budeme rádi vzpomínat na dopoledne 
plné nápadů, soutěžení, vzájemného dělání radosti.

M. Kaplan

Koncem října využila naše škola možnost navštívit nejkrásnější 
památku v našem městě – klášterní kostel Nanebevzetí Panny 
Marie. Díky ochotě pastorační asistentky Jany Tauchmanové, která 
pro nás exkurzi připravila, mohly jednotlivé třídy druhého stupně 
vyrazit na exkurzi individuálně. 
Prvními návštěvníky byli žáci šestých tříd, kteří se sem vypravili v rám-
ci občanské výchovy. Dále se exkurze zúčastnili i osmáci a deváťáci 
přihlášení do semináře zeměpisu a semináře přírodopisu. Starší žáci 
se o pár dnů později podívali i do farního kostela sv. Mikuláše. 

I když venku byla v té době velká zima a dost nevlídno, v kostele 
bylo příjemně – samozřejmě v teplých bundách a pořádných šálách. 
Dozvěděli jsme se nejen informace o historii kostela, ale také už 
víme, jak se říká různému „nábytku“, který zde najdeme. Podívali 
jsme se k největšímu hudebnímu nástroji, který v kostele můžeme 
vidět – k varhanám a také do sakristie – tedy do místnosti, kde se 
kněz a ministranti připravují na mši. Starší žáci dokonce vyšplhali 
až ke zvonům ve věži, odkud je hezký pohled na město. 
Žáky zaujalo také poutavé vyprávění o sochách a obrazech. Vě-

EXKURZE V KLÁŠTERNÍM KOSTELE NANEBEVZETÍ PANNY MARIE (ZŠ Komenského)
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děli jste, proč socha sv. Apoleny 
drží v ruce kleště? Proč má sv. 
Vojtěch mitru u nohou a ne na 
hlavě? Zeptejte se našich žáků 
– povědí vám to?
Část exkurze probíhala jako 
samostatná činnost – děti pro-
cházely klášterním kostelem, 
pátraly, počítaly, zakreslovaly 
do plánku kostela a přemýšle-
ly nad otázkami v pracovních 
listech. Zkuste si stejně jako 
žáci vyplnit křížovku ;-).
Moc děkujeme Janě Tauchma-
nové za zajímavou exkurzi, 
za všechen čas, který nám 

1. Místo, kde našli zázračný obraz 
Panny Marie.

2. Jakou barvou svítí „věčné světlo“ ?
3. Jaká pohroma postihla kostel? 
4. Jak se jmenoval řád – mniši, kteří 

zde působili? 
5. Jak se jmenuje největší hudební 

nástroj, který v kostele najdeme?

věnovala a za ochotu odpovídat na všetečné otázky dětí, které 
v některých případech nebraly konce?. Pokud i vy byste si chtěli 
klášterní kostel Nanebevzetí Panny Marie prohlédnout, můžete 
přijít každou neděli po mši svaté – tj. v 10 h. Rádi vás kostelem 
provedou. 

Mgr. Pavlína Tomášová

Školní jídelna Školní jídelna (ZŠ Komenského)(ZŠ Komenského)

Svítilna z dýně autora Milana Včeláka spolu s dýňovou polévkouSvítilna z dýně autora Milana Včeláka spolu s dýňovou polévkou
a koláči zdobenými dýňovými semínky přispěla k hallowenské atmo-a koláči zdobenými dýňovými semínky přispěla k hallowenské atmo-

sféře  ve Školní jídelně Komenského. 24. 10. 2012sféře  ve Školní jídelně Komenského. 24. 10. 2012

Studenti Integrované střední školy v Nové Pace navštívili 17. října 
dvě vodní elektrárny, aby získali nové informace a upevnili znalosti 
stávající. Jejich cílem byly Slapy a Štěchovice.
Vodní elektrárna Slapy je součástí vltavské kaskády a majetkem 
ČEZ, a.s. Nachází se na vodní nádrži Slapy na Vltavě, která byla do-
končena v roce 1955 a stala se tak první velkou stavbou vltavské 
kaskády po 2. světové válce. Elektrárna byla spuštěna již v roce 
1956. Její celkový výkon 144 MW zajišťují tři Kaplanovy turbíny.
Elektrárna vyrábí špičkovou elektrickou energii, za první čtvrtletí 
roku 2011 dodala do sítě 103 125 MWh elektřiny. Provoz elektrárny 
je plně automatický díky kvalitnímu a bezporuchovému rakous-
kému DDC řídicímu systému.
Vodní elektrárna Štěchovice I byla původně vybudována jako druhý 
článek vltavské kaskády na konci 2. světové války. K ní byla při-
stavěna v roce 1947 přečerpávací elektrárna Štěchovice II, která 
využívá obrovské nádrže na kopci Homole. Obsah této nádrže 
je 500 tisíc metrů krychlových a voda z ní teče do Francisovy 
turbíny s oběžným kolem 2,2 m, průtokem 24 metrů krychlových 
za sekundu a výkonem 45 MW.
Mezi elektrárnami Slapy a Štěchovice vede naučná stezka nazý-
vaná Svatojánské proudy. Je dlouhá 8 kilometrů, jejím základem 
je tzv. solná cesta vedoucí ze Salzburgu do Prahy a nachází se 
zde 12 informačních zastávek, které upozorňují na zdejší přírodní 
zajímavosti. Stezka vede zčásti po strmém úbočí a je určena jen 
pěším návštěvníkům, kteří zde mohou získat informace z oblasti 
botaniky, zoologie, ekologie či vorařství.
Exkurze se velice vydařila, studenti byli nadšeni a již se těší
na další podobný zážitek.

Mgr. Renata Němcová, Štěpán Mariáši, student P3

Exkurze ve vodních elektrárnách (ISŠ)
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Po úspěšných stážích v Ně-
mecku a Velké Británii, které 
proběhly ve školním roce 
2010/2011, absolvovali vybraní 
studenti SŠGS v listopadu 2012 
dvoutýdenní pracovní pobyt 
v Londýně. Pobytu se zúčastni-
lo dvacet dva studentů z oborů 
hotelnictví-turismus, podnikání 

a kuchař-číšník, kteří ve spolupráci s hostitelskou londýnskou ADC 
College realizovali projekt Leonardo Mobility. 
Uspět v početné mezinárodní konkurenci a získat společně s několi-
ka dalšími vybranými školami grant Národní agentury pro evropské 
programy zdaleka nebylo snadné a samozřejmé. Vysoké nároky 
kladl projekt také na samotné účastníky z řad studentů.
Studenti byli po dobu pobytu ubytováni v rodinách v londýnské 
čtvrti Harrow, kde se zároveň nachází sídlo britského partnera, 
vzdělávacího centra ADC College. Ve škole však strávili pouze 
první, instruktážní den, během něhož byli seznámeni se systémem 
londýnské dopravy a umístěni do hotelů, restaurací a cestovních 
kanceláří. Následující dva týdny už byly víceméně v režii samot-
ných studentů, kteří tak měli možnost vyzkoušet si pracovat 
v Londýně „nanečisto“. 
První zatěžkávací zkouška čekala studenty při cestě do zaměstnání. 
Zvládnout složitou londýnskou dopravu bylo pro mnohé pořádnou 
výzvou. Některé studentky například cestovaly každý den z Harrow 
na Piccadilly v centru metropole, kde byly zaměstnány v cestovních 
kancelářích. V kanceláři měly možnost nejen zblízka nahlédnout 
do každodenní reality turistického ruchu, ale byly i systematicky 
úkolovány – zpracováváním aktuálních nabídek, komunikací s klienty 
atd. Budoucí kuchaři si vyzkoušeli práci v restauračním provozu 

Studenti na další prestižní zahraniční stáži
– tentokrát v Londýně (SŠGS)

pro náročnou klientelu například v proslulém londýnském hotelu 
Grim´s Dyke. Studenti oboru hotelnictví prošli profesním „kolečkem“ 
nejrůznějších hotelových pozic od pokojské po recepční. Přestože 
na praktikanty nebyla kladena příliš velká odpovědnost, patřila 
jejich práce mezi časově i odborně náročnější.
Volný víkend studentům nabídl prohlídku proslulých londýnských 
památek a muzeí a ve vánočně vyzdobených ulicích a obchodech 
mnozí z nich nakoupili dárky pod stromeček.
Pobyt v Londýně přinesl studentům přes jejich počáteční obavy 
a nejistotu spoustu zkušeností, nabyli přiměřenou dávku sebe-
vědomí, prohloubili si své jazykové a komunikační dovednosti 
a zjistili, že se i ve svém věku dokážou postavit na vlastní nohy. 
A to je možná zkušenost nejcennější.

Martina Ahmed Čermánková, Romana Vajglová

Střední škola gastronomie a služeb z Nové Paky uspořádala 
v rámci největší východočeské gastro výstavy v pardubickém 
Ideonu celorepublikovou soutěž ve zdobení perníku. Tradiční 
název „Kouzlení z perníku“ zůstal zachován z předchozích let.
Potěšením je, že se i v letošním ročníku zúčastnila Střední odborná 
škola Šurany ze Slovenska. O tom, že se jí dlouhá cesta vyplatila, 
svědčí i celkové prvenství, neboť jí odborná komise zastoupená 
předními perníkáři z Pardubic přidělila nejvyšší počet bodů ze 
všech zúčastněných. 
Samotná soutěž se uskutečnila 18. října 2012, další dva dny byly 
výrobky vystaveny a obdivovány návštěvníky gastro výstavy. Zvlášť 
obdivuhodné byly volné kompozice (kategorie A) předem připravené 
a dovezené na místo. Ale ani soutěžící zdobící zadané téma na 
místě se neměli za co stydět, stanovená témata (pozoruhodnosti 
našeho regionu – kategorie B, kostely a kapličky – kategorie C 
určená pro nováčky v soutěžení) byla dostatečně inspirativní a sou-
těžící toho dokázali využít. Hlavní cenu pro vítěze poskytl odborný 
garant soutěže Luděk Procházka, další velmi pěkné ceny poskytly 

Kouzlení z perníku (SŠGS)

fi rmy Carla, spol.s.r.o. Dvůr Králové a Mlýny J. Voženílek, spol.s.r.o.
Předměřice nad Labem.  Mgr. Petr Jaroš

Rok se sešel s rokem a Střední škola gastronomie a služeb v No-
vé Pace zve opět širokou veřejnost na již 13. ročník Vánočních 
trhů, který se uskuteční ve dnech 12. - 14. 12. 2012 v budově
a před budovou SŠGS Nová Paka. 
Pro návštěvníky bude po 3 dny (v pátek pouze do 13 hodin) ote-
vřena v budově školy vánoční výstava, jejíž hlavní dominantou 
by se právem měly stát tolik úspěšné zlaté exponáty z nedávné 
erfurtské olympiády. Další části výstavy zatím zůstávají utajeny, 
ale snahou organizátorů bude pochopitelně ukázat to nejlepší 
z činnosti školy a jejích žáků. Vypravit bychom se měli do světa 

kávy nebo nahlédnout pod pokličku stále více se rozvíjející oblasti 
vzdělávání dospělých. Žáci školy si rovněž připravují vlastní sa-
mostatné hudební a taneční vystoupení, kterým by chtěli potěšit 
návštěvníky trhů. Ale to jsou pouze náměty, na faktickou podobu 
vánoční výstavy i doprovodného programu si však počkejme až 
do 12. prosince.
Změny návštěvníky čekají i v prodejní části před budovou školy. 
Novopacká veřejnost se může těšit na další inovaci sortimentu, 
chybět však nebude ani tradiční staročeská zabíjačka a další las-
kominy. A co by to bylo za Trhy, kdyby v nabídce chyběl tradiční 

Pozvánka na 13. ročník Vánočních trhů (SŠGS)
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gulášek nebo dršťková polévka. Množství nesmírně oblíbeného 
učňovského pečiva určitě uspokojí všechny zájemce z řad široké 
veřejnosti, z kapacitních důvodů však ani letos nelze zajistit 
prodej vánočního cukroví. Jak je již také zvykem, své výrobky 
představí i Střední škola zahradnická Kopidlno a Střední škola 
technická a řemeslná Nový Bydžov. Vánoční věnce, adventní 
výzdoba, svícny z Kopidlna stejně jako chutné produkty oboru 
řezník z Bydžova budou opět tvořit vítané zpestření nabízeného 
sortimentu. Po loňských zkušenostech by sortiment prodávaných 
výrobků měla rozšířit i kvalitní moravská vína.
Celý program obohatí svým vystoupením žáci Základní umělec-
ké školy z Nové Paky pod vedením svých pedagogů, ve středu
a ve čtvrtek bude pro návštěvníky připravena i učebna stolničení 
Švejk, kde je k příjemnému posezení nachystána vedle pestrého 
sortimentu teplých a studených nápojů i příjemná hudební produk-
ce. Takže neváhejte a navštivte ve dnech 12. – 14. prosince Střední 
školu gastronomie a služeb v Nové Pace. Určitě nebudete litovat.

Mgr. Petr Jaroš

V tomto školním roce se naše škola aktivně zapojí do projektu 
Unplugged, tj. dlouhodobý program prevence kouření, pití alkoholu 
a užívání návykových látek pro žáky šestých tříd základních škol. 
Zastřešujícími organizacemi programu jsou Centrum adiktologie 
PK 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy v Praze, Rada vlády
pro koordinaci protidrogové politiky, Ministerstvo školství, mládeže 
a tělovýchovy, Institut pedagogicko-psychologického poradenství 
a další. Naším koordinátorem a partnerem v tomto projektu je 
Pedagogicko-psychologická poradna Jičín, zastoupená psycholož-
kou a metodičkou prevence Mgr. Gabrielou Prodělalovou. 
Samotný program se skládá z 12 lekcí, které jsou připraveny tak, 
aby bylo možno provést každou z nich v rámci jedné vyučovací 
hodiny (v našem případě v rámci občanské výchovy). Lekce jsou 
zaměřeny nejen informativně, ale i nácvikově na zlepšení životních 
dovedností žáků. Úvodní lekce zahrnují oblast mezilidských vzta-
hů a oblast rozvoje osobnosti každého člověka (sebeuvědomění, 
empatie, zvládání emocí). Další lekce se vztahují k poskytování 

informací o návykových látkách a kladou 
důraz také na legální drogy (tabák, al-
kohol), protože s nimi mají děti v tomto 
věku již zkušenost (ať už přímou, nebo 
nepřímou). Nejedná se však o přednášky, 
ale o interaktivní hry, o nichž poté žáci 
diskutují. Každý žák má dále k dispozici 
svůj osobní pracovní sešit. 
Cílem projektu je navázat na Preventivní 
kurz, který žáci 6. třídy absolvovali v září 
tohoto roku na Pecce, a co možná nej-
více oddálit první kontakt s návykovými 
látkami nebo snížit rozsah jejich užívání u dětí této věkové 
kategorie.
Další informace o programu naleznete na http://www.adiktologie.cz/ 
nebo http://www.eudap.net. 

Mgr. Šárka Polmanová

Unplugged: Program primární prevence pro žáky 6. třídy (ZŠ Husitská)

Ilustrační foto

Stalo se téměř samozřejmostí, že ZŠ Husitská je několik posledních 
let pravidelným dějištěm mnoha žákovských sportovních turnajů. 
V letošním školním roce zde proběhly celkem čtyři fl orbalové 
turnaje III. kategorie (6.-7. tříd), konkrétně okrsková a následně 
okresní kola chlapců i dívek. 
Ve středu 24. 10. 2012 soutěže odstartovali chlapci. Okrskového 
kola se zúčastnilo celkem 5 škol: ZŠ Komenského Nová Paka, ZŠ K.V. 
Raise Lázně Bělohrad, ZŠ Masarykova Stará Paka, Gymnázium Nová 
Paka a domácí ZŠ Husitská Nová Paka. Vítězi se stali chlapci ze ZŠ 
Komenského Nová Paka, druhé místo obsadilo Gymnázium Nová 
Paka, třetí místo pořádající ZŠ Husitská, čtvrté ZŠ Masarykova 
Stará Paka a páté místo ZŠ K.V. Raise Lázně Bělohrad. První dvě 
družstva postoupila do okresního kola, které se zde konalo v úterý 
30. 10. K již výše jmenovaným dvěma zástupcům novopackého 
okrsku se přidaly ZŠ Sobotka, ZŠ 17. listopadu Jičín, Gymnázium 
Hořice, ZŠ a MŠ Cerekvice nad Bystřicí. Vítězem a také postupu-
jícím, který bude barvy jičínského okresu obhajovat v krajském 
kole, se stala ZŠ Sobotka. Na dalších místech pak následovaly 
Gymnázium Nová Paka, ZŠ Komenského Nová Paka, Gymnázium 
Hořice, 1. ZŠ Jičín a ZŠ a MŠ Cerekvice nad Bystřicí.
V pátek 2. 11. na chlapecké soutěže navázaly dívky, a to okrs-
kovým kolem. Soutěžit přijely ZŠ Pecka, ZŠ Komenského Nová 
Paka, Gymnázium Nová Paka a nemohla samozřejmě chybět do-
mácí ZŠ Husitská. Nakonec zvítězila ZŠ Komenského Nová Paka
před domácí ZŠ Husitskou Nová Paka, na třetím místě se umístilo 
Gymnázium Nová Paka a na čtvrtém ZŠ Pecka. První dvě družstva 
taktéž postoupila do okresního kola, které se zde odehrálo té-

Novopacké fl orbalové turnaje (ZŠ Husitská)

měř vzápětí ve středu 7. 11. K novopackým zástupcům se přidaly 
ZŠ Jičín Železnická, ZŠ 17. listopadu Jičín a Gymnázium Hořice. 
Domácí hráčky nakonec za mohutné podpory diváků dosáhly 
velkého úspěchu a v turnaji zvítězily! Po několika letech tak 
ZŠ Husitská opět bude hájit jičínský okrsek v krajském kole. 
Za nimi na druhém místě skončila ZŠ Jičín Železnická, na třetím 
místě se umístila ZŠ 17. listopadu Jičín, na čtvrtém Gymnázium 
Hořice a páté místo obsadila ZŠ Komenského Nová Paka. 
Gratulujeme a držíme palce družstvům, která budou Jičínsko 
reprezentovat v krajských kolech.

Mgr. Zdeněk Burkert
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Základní škola Nová Paka, Husitská 1695
srdečně zve všechny děti, které dovrší do 31. prosince 2013 

šesti let věku, a jejich rodiče k

ZÁPISU DO PRVNÍ A PŘÍPRAVNÉ TŘÍDY,
který se uskuteční

v pátek 18. ledna 2013 od 13:00 do 17:00 hodin
a

v sobotu 19. ledna 2013 od 9:00 do 11:00 hodin
v budově MVD (u tělocvičny)

Škola nabízí:
- široký výběr zájmových kroužků a volitelných předmětů
- výuku dvou cizích jazyků a partnerství se školami v Němec-

ku a Polsku
- sportovní vyžití v rámci činnosti Asociace školních sportov-

ních klubů
- nové výukové metody s využitím moderních technologií
- systematickou přípravu dětí s odkladem školní docházky 

včetně logopedické péče pro plynulý přechod k základnímu 
vzdělávání

- seberealizaci v oboru výtvarných, hudebních, dramatických 
a pracovních činností

- pro budoucí prvňáčky již tradičně „školičku“, kde se děti 
seznámí s prostředím a činnostmi ve škole

Upozorňujeme rodiče, aby s sebou přinesli rodný list dítěte 
a svůj občanský průkaz. U dětí s jinou státní příslušností 
žádáme doklad o trvalém, dočasném nebo přechodném 

pobytu a listinu o státním občanství.
Každý budoucí prvňáček nebo žáček přípravné třídy dostane 
dárek a pamětní list jako upomínku na tento významný den.

VEZMĚTE dětem s sebou přezůvky do tělocvičny.

Turnaj se uskutečnil v pondělí 12. 11. 2012 v ZŠ Husitská. Hrálo 
se systémem každý s každým tempem 10 minut na partii. Všechny 
děti si odnesly pěkné ceny, které si za svoji bojovnou a nadšenou 
hru bezpochyby zasloužily.

Konečné pořadí
 Poř. Příjmení Jméno Škola Třída Body BH.
 1. Fojt Petr Husitská 4. A 6,5 23,5
 2. Zívr Josef Husitská 9. A 6,0 24,5
 3. Hrdý Milan Komenského 6. B 4,0 21,0
 4. Nypl Jan Husitská 9. A 3,5 25,0
 5. Kuželová Natálie Husitská 5. A 3,5 24,0
 6. Cogan Ondřej Husitská 2. B 3,0 28,0
 7. Cogan Jan Husitská 4. B 3,0 25,5
 8. Sedláček Vladislav Komenského 6. A 3,0 24,5
 9. Slaboch Milan Husitská 8. A 1,5 24,5
 10. Brádle Radek Husitská 8. A 1,0 24,5

Přebor novopackých ZŠ v šachu (ZŠ Husitská)

Mladší žáci
 Poř. Příjmení Jméno Škola Třída Body BH.
 1. Fojt Petr Husitská 4. A 6,5 23,5
 2. Kuželová Natálie Husitská 5. A 3,5 24,0
 3. Cogan Ondřej Husitská 2. B 3,0 28,0
 4. Cogan Jan Husitská 4. B 3,0 25,5

Starší žáci
 Poř. Příjmení Jméno Škola Třída Body BH.
 1. Zívr Josef Husitská 9. A 6,0 24,5
 2. Hrdý Milan Komenského 6. B 4,0 21,0
 3. Nypl Jan Husitská 9. A 3,5 25,0
 4. Sedláček Vladislav Komenského 6. A 3,0 24,5
 5. Slaboch Milan Husitská 8. A 1,5 24,5
 6. Brádle Radek Husitská 8. A 1,0 24,5

Jaroslav Novotný
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ZE SPORTU

Již po patnácté se letos setkají vybraní sportovci Nové Paky 
s představiteli města a veřejností na slavnostním vyhlášení 
nejúspěšnějších sportovců, cvičitelů, trenérů a činovníků. Zde je 
představujeme tak, jak byli navrženi jednotlivými novopackými 
tělocvičnými, tělovýchovnými a sportovními organizacemi. Počet 
vyhlášených z jednotlivých sportovních odvětvích se odvíjí od 
šíře členské základny a výkonnosti s přihlédnutím k reprezentaci 
našeho města. Každý sportovní subjekt si mohl vybrat, kterou 
kategorii svým přiděleným počtem obsadí. Sportovci, kteří budou 
vyhlášeni, jsou seřazeni abecedně, dle jednotlivých sportovních 
organizací a odvětví, bez rozdílu kategorií a činnosti. Podobně 
jako v minulých čtyřech letech bude i letos vyhlášena Legenda 
novopackého sportu. Ta pod záštitou poslance Parlamentu Čes-
ké republiky Mgr. Josefa Cogana obdrží sošku Diskobola, kterou 
tento současný poslanec a bývalý starosta města k tomuto účelu 
věnoval. Rovněž i po třetí v historii udělování cen nejúspěšněj-
ším budou vyhodnoceny i dva nejúspěšnější kolektivy našeho 
města. V dospělých tato čest připadla klubu Tenis Nová Paka 
a v kategorii mládeže si přijdou pro ocenění mladí stolní tenisté 
tělovýchovné jednoty.
Slavnostní akt vyhlášení nejúspěšnějších sportovců bude za účasti 
představitelů našeho města a zástupců organizací uskutečněn 
ve čtvrtek 13. prosince v 16 hod. v aule novopackého Gymnázia 
a SOŠPg. Sportovní výbor města na tento podvečer, který oživí 
pěvecký sbor Amabile, zve co nejširší veřejnost.

Asociace školních sportovních klubů
Petr Geiger (1993) – reprezentuje Školní sportovní klub a gym-
názium v soutěžích ve šplhu. Člen družstva, které vyhrálo krajské 
kolo. V republikovém fi nále byl v hodnocení jednotlivců nejlepší.

Autoklub – AČR Nová Paka
Václav Fejfar (1958) – dlouholetý autokrosový závodník a re-
prezentant České republiky. První Čech, který získal titul Mistr 
Evropy v autokrose v divizi TAX (plechová auta). Trojnásobný 
mistr Evropy a čtyřnásobný mistr ČR v divizi bugin do 1600 ccm. 
Jeho snem je ještě získat Evropský titul v královské třídě bugin 
4000 ccm a stát se nejúspěšnějším jezdcem v Evropě.

BAC BAKAKO ZV 80
Jaromír Vaníček st. (1952) – mnohaletá opora klubu. Při mara-
tónech na horských kolech ve své věkové kategorii sbírá mnoho 
úspěchů.

Bruslařský klub - Lední hokej
Michal Oborník (1976) – trenér družstev přípravky (roč. 2004 – 
2005). Svojí úspěšnou trenérskou prací dokázal nadchnout nejmenší 
hokejisty pro hru a přilákat další adepty pro lední hokej.
Martin Bouška (1991) – tento brankář měl největší podíl na 
vítězství týmu mužů nad rivalem z Jičína a nad výborným týmem 
Trutnova v utkáních krajské ligy Královéhradeckého kraje.

1. FK Nová Paka
Vojtěch Oborník (2004) – patří mezi talentované fotbalisty 
družstva mladší přípravky U 9 startujících v LEGEA přeboru této 
věkové kategorie. V podzimní části mistrovských utkání vstřelil 
do soupeřových sítí úctyhodných 40 branek.
Daniel Militký (2000) – je nejlepším střelcem družstva mladších 
žáků startujících v krajském přeboru Královéhradeckého kraje.
Na hřišti i mimo něj je příkladem svým spoluhráčům, kde má 
rovněž přirozený respekt a autoritu.

Integrovaný sportovní klub – integrovaný závěsný kuželník
Miloš Secký (1958) – umístil se se svým týmem „Pačáci“ ve 3. roč-
níku Novopacké 1. ligy integrovaného závěsného kuželníku 2012 
na celkovém druhém místě a sám získal stříbrnou medaili. V 1. lize 
integrované bocci 2012 se s týmem „Pačáci“ umístil na 4. místě.

Klub sportu pro všechny
Hana Nosková (1976) – je cvičitelkou rodičů a dětí od roku 2001. 
Svými pestrými nápady dělá cvičení pro nejmenší cvičence zají-
mavé a zábavné. Je spoluautorkou řady vystoupení rodičů a dětí 
na tělovýchovných akademií KSPV Nová Paka.
Jana Suchardová (1976) – je cvičitelkou žákyň od roku 2006. Spolu 
se svou kolegyní vedou děvčata ke kladnému postoji k pohybu, rozví-
její jejich dovednosti všemi směry – od cvičení na nářadí až po pohyb 
s hudbou. Připravují je na různé soutěže pořádané Českou asociací 
sportu pro všechny (zimní soutěž v tělocvičně, atletika, vybíjená).

Sbor dobrovolných hasičů
Denisa Drašarová (1995) - jako velitelka dorosteneckého družstva 
SDH nová Paka dokázala dvakrát vyhrát okresní kolo v požárním 
sportu a jednou vybojovat stříbrné medaile. Pod jejím vedením se 
dorostenecké družstvo 2x umístilo na 3. místě v krajském kole. 
Jako velitelka družstva žen SDH Studénka dovedla své družstvo 
k 2. místu na okrskové soutěži. Obdivuhodný výkon se ji podařil, 
když získala v letech 2010 a 2011 druhá místa a v roce 2012 třetí 
místo v celorepublikové hasičské literární soutěži. Její tréninková 
píle je vzorem pro ostatní. Svým zápalem se výraznou měrou podí-
lela na vzniku historicky prvního družstva žen při SDH Studénka.

SK Lyžování a orientační běh
Monika Šmidrkalová (1990) - v dlouhodobých soutěžích výcho-
dočeské oblasti a v celostátní soutěži RANKING žen si vybojovala 
účast na Mistrovství ČR v orientačním běhu na dlouhé, krátké 
i klasické trati. Dobré a stabilní výkony, hlavně v podzimní části 
soutěží, jí přinesly celkové 1. místo v žebříčku východočeské ob-
lasti 2012 v kategorii žen D21C.

Tělocvičná jednota Sokol
Atletika
Jan Rataj (1998) – výkonem v hodu kladivem se zařadil
na jedenácté místo v žákovských tabulkách v České republice. 
Je členem starších žáků novopackého atletického oddílu, které 
obsadilo 2. místo v krajském přeboru a 10. místo v semifi nále 
Mistrovství České republiky.
Ing. Martina Coganová (1976) – vybojovala 4. místo na Mistrov-
ství Evropy veteránů v běhu na 400 m překážek.
Basketbal
Aleš Peterka (1991) - v současné době je tento packý odchovanec 
největším talentem packého basketbalu. Mimo to, že s celkem 
mužů, kde patří mezi nejlepší hráče, obsazuje čelní umístění
ve Východočeské basketbalové lize, v loňské sezóně hostoval v BSK 
Jičín hrajícím 2. ligu a v letošní sezóně hraje 1. ligu za tým Kary 
Trutnov. I v těchto klubech patřil a patří k nejlepším hráčům.
Martina Kobrlová (1999) - dlouhodobě se řadí k nejlepším hráčkám 
ve své kategorii. Její rychlé nohy a přesná ruka jí v letošní sezóně 
pomohly k vedení tabulky střelců v Oblastním přeboru starších žá-
kyň U15. Zároveň i vydatně boduje ve své kategorii U14 v žákovské 
lize za družstvo BSK Jičín, kam hostuje z našeho oddílu.
Všestrannost
Petr Barborka (1992) – od dětství je aktivním členem odboru 
všestrannosti novopackého Sokola, který úspěšně reprezentuje 
na župních soutěžích.

Vyhlášení nejúspěšnějších sportovců našeho města – 2012
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Naďa Miřácká (1934) – dlouholetá členka novopackého Sokola. 
Je oblíbená a velmi spolehlivá cvičitelka seniorek.
Volejbal
Jiří Vlk (1964) - zasloužil se o rozvoj volejbalu v TJ Sokol Nová 
Paka. Trenér, organizátor turnajů a úspěšný reprezentant novo-
packého Sokola na turnajích.

Tělovýchovná jednota
Klub Českých turistů
Václav Horák (1923) – je členem KČT od svých osmnácti let. Od 
doby, kdy v roce 1946 absolvoval značkařský kurz, značí turistické 
cesty po širokém okolí. Na úseku značení byl členem okresního 
i krajského výboru turistiky. Podílel se na vydání několika turis-
tických průvodců. Za svoji celoživotní, velmi záslužnou činnost 
byl mnohokrát vyznamenán. Od roku 2005 je čestným členem 
turistické oblasti Hradec Králové. V roce 2008 byl vyznamenán 
medailí Vojty Náprstka, což je nejvyšší turistické ocenění. Znač-
kařskou činnost již předal mladším, ale na výlety se svojí partou 
do blízkého i vzdálenějšího okolí chodit nepřestal.
Kuželky
Jaroslav Weihrauch (1946) – opora A družstva mužů hrající 
krajský přebor a trenér začínajících kuželkářských nadějí v oddíle 
kuželek TJ Nová Paka.
Stolní tenis
Jiří Stuchlík (1960) – je dlouholetou oporou novopackého stolní-
ho tenisu. Tréninkovou morálkou a velkou bojovností při zápasech 
je mnoho let vzorem pro všechny stolní tenisty v oddíle.
Šachy
Michal Suchánek (1995) - velká naděje novopackého šachu. 
Hraje stabilně za tým dospělých, kde je jednou z hlavních opor. 
Aktivně se zapojuje do činnosti šachového oddílu a pomáhá
při práci s mládeží. Zúčastňuje se řady šachových turnajů v blíz-
kém okolí, na kterých dosahuje velmi dobrých výsledků.
Triatlon
Michal Navrátil (1988) - hlava trenérů plavání v triatlonu, trénuje 
všechny triatlonisty – špičkové i mládežníky, řadu medailistů z MČR
Zimní plavání
Rudolf Cogan (1971) - 6. místo v nejobsazenějším závodě 
Českého poháru v zimním plavání, který se konal v dubnu 2012 
na rybníku Bahňák (Fařina). V současnosti nejrychlejší plavec Ka-
ravany, který závod Čeření Bahňáku považuje za vrchol sezóny 
zimního plavání.

Tenis Nová Paka
Jakub Krause (1991) – student Právnické fakulty UK v Praze. 
Pěti výhrami ze sedmi zápasů se významným způsobem podílel
na záchraně v obnovené premiéře týmu dospělých ve Východočes-
ké divizi. Vyhrál dva turnaje ve čtyřhře. Je osmnáctý v oblastním 
přeboru žebříčku mužů. Je rovněž trenérem III. třídy věnující se 
výchově nastupující generace.
Martin Studnička st. (1943) - je jednou z žijících legend klubu. 
Od roku 1970, kdy se novopacký tenis vrátil po více než třiceti 
letech do mistrovských soutěží, hrál úspěšně přes dvacet let za 
družstvo dospělých. Je halovým přeborníkem ve čtyřhře. Na konci 
60. let minulého století přispěl význačně k vybudování nových 
tenisových dvorců. Několik let zastával funkci předsedy oddílu.

Tenis centrum Nová Paka
David Mizera (1994) – nejlepší hráč družstva krajské soutěže.
Jiří Dejmek (1990) – hlavní trenér mládeže oddílu Tenis cenrum.

Velocipéd klub
Klára Kotyková (1999) - tato třináctiletá bikerka již po několi-
káté reprezentovala Velocipéd klub Nová Paka v náročném MTB 
závodu BEMANIAX Novopacký 1/2 maratón, letos však v pořadí 
po druhé na trati dlouhé 34 km s celkovým převýšením 960 m. 
V kategorii juniorských závodníků byla jedinou ženskou účastnicí 
tohoto sportovního klání. Svůj čas v letošním již 8. ročníku to-

hoto závodu, který Velocipéd klub pořádá pro širokou veřejnost, 
zlepšila oproti loňsku o více než 10 minut. V předchozích letech 
se vždy účastnila této akce na krátké trati určené pro mladší 
a starší žactvo.

Legenda novopackého sportu Svatka Krsková (1929)
Svatka po absolvování základní školy a Gymnázia v Nové Pace 
vystudovala Pedagogickou fakultu v Praze s aprobací český ja-
zyk a tělesná výchova. V mládí ji zaujala atletika a volejbal, ale 
nejvíce pak basketbal, který ji okouzlil při studiu na gymnáziu. 
Velice brzy se hře pod bezednými koši věnovala i v Sokole, kde 
utvořila s dalšími děvčaty, které zde basketbal trénovaly, výborný 
tým. Ten v poválečných letech patřil k nejlepším ženským celkům 
v oblasti. Sokolové pořádali v té době i hodně mezinárodních 
utkání, která velmi často vyplňovala kalendář packých basketba-
listů a basketbalistek. I zde patřila Svatka Krsková mezi opory 
packého týmu. Dokumentuje to i jeden z basketbalových zápisů 
novopackého Sokola, kdy v nabité sokolovně před 400 diváky, 
proti jednomu z nejlepších maďarských týmů Vasas Budapešť 
zaznamenala jako nejlepší střelkyně domácího celku polovinu 
nastřílených bodů. Mimo basketbal se věnovala v novopacké 
Tělocvičné jednotě pravidelnému cvičení včetně hromadných 
vystoupení. Nejen že nacvičila několik spartakiádních skladeb, 
ale sama se aktivně jako cvičenka několika spartakiád zúčastnila. 
Jako učitelka tělesné výchovy přivedla do tělocvičen i na hřiště 
mnoho svých žáků. V devadesátých letech jako cvičitelka působila 
v Klubu sportu pro všechny, kde několik let vedla cvičení starších 
žen a často vystupovala i na tradičních Akademiích. Ani v tomto 
věku ji láska ke sportu neopustila, sleduje veškeré sportovní dění 
alespoň v televizi.

Nejúspěšnější kolektiv mládeže – stolní tenis TJ Nová Paka
Tým starších žáků, který ve své kategorii nemá konkurenci, star-
toval o jednu kategorii výš - v okresním dorosteneckém přeboru, 
který vyhrál. Patří mezi špičku Královéhradeckého kraje. Za tým 
nastupují Tomáš Vydra, Dominik Štefan a Michal Číla.

Nejúspěšnější kolektiv dospělých - Tenis Nová Paka
Návrat novopackých tenistů do Východočeské divize dospělých 
měl po jedenáctileté přestávce dramatický průběh, který vyústil 
ve šťastný konec. Po počáteční euforii, kdy družstvo porazilo 
na domácích dvorcích hladce TO TJ Teslu Pardubice 8:1 a venku 
spolufavorita soutěže TO SK Žamberk A 6:3, přišla konfrontace 
s pozdějším vítězem Tenis – Centrem DTJ Hradec Králové A.
Přes vyrovnaný průběh a průběžné vedení v utkání 3:2 došlo 
nejen ke zvratu v zápasu, jenž vyústil v konečný výsledek
3:6, ale i ke zlomu ve vývoji celé sezóny. Následkem toho již tým 
čekaly jen samé porážky. Dvě na kurtech soupeřů s TK Pernštýn 
1897 Pardubice B a VŠTJ UK Hradec Králové 4:5 a s SK Ústí nad 
Orlicí A a TC Hořice A 3:6. Konečné šesté místo nedávalo jistotu 
setrvání v soutěži, záchranu zajistily až výsledky posledního kola 
2. ligy. Z té sestupuje do Východočeské divize jediné družstvo, 
a divizi tak opouštějí pouze poslední dva celky. Za družstvo na-
stupovali Veronika Buřičová, Adriana Drabbová (hostující z VČE 
Hradec Králové), Lukáš Jebavý, Patrik Matouš, Jakub Krause, Aleš 
Řehák a Ondřej Janata.

Dle návrhů redakčně zpracoval Míla Pour

Sokolové přivítají v sobotu 1. prosince v 17 hod. Sokolové přivítají v sobotu 1. prosince v 17 hod. 
hale v Komenského ulici  v utkání Východočeské hale v Komenského ulici  v utkání Východočeské 

basketbalové ligy tým Turnova.basketbalové ligy tým Turnova.
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Patnácti letý no-
vopacký cykl ista 
závodící za Králo-
védvorský tým Car-
la Kupkolo zvítězil 
v letošním soutěži 
pořádané Svazem 
cyklistiky Králové-
hradeckého kraje. 
Tento celoroční 
Pohár obsahoval 
2 silniční a 2 MTB 
závody. Jirka Šorm 
vyhrál s přehledem 
oba závody na sil-
nici, z nichž jeden 
byla časovka. V pr-
vém MTB závodě 
na horském kole 
obsadil druhé místo. 
Součet 140 bodů z uvedených tří závodů mu stačil na celkové 
první místo v celém Poháru. „Vítězství Jirky je o to cennější, že 
svými patnácti lety je nejmladším v kategorii, kterou vyhrál,“ sdělil 
spokojený otec mladého talentu Jirka Šorm senior.
První tři v Poháru: 1. Jiří Šorm (Carla Kupkolo) 140 bodů, 2. Lukáš 
Slavík (Apache Loko Trutnov) 130 bodů, 3. Jakub Fejfar (Akape 
Bike team Úpice) 105 bodů.

Míla Pour

Mladý Jirka Šorm vyhrál
Pohár Svazu cyklistiky

Jirka táhne vláčekJirka táhne vláček

11. SOKOLSKÝ HALOVÝ 
TURNAJ DVOJIC V NOHEJBALE

ROZPIS SOKOLSKÉHO TURNAJE DVOJIC
V NOHEJBALE 2012

Pořadatel: sdružení vyznavačů všech druhů míčů, míčků, 
kuliček a koulí

Datum konání: Sobota 15. 12. 2012
Místo konání: novopacká sokolovna
Vedení soutěže: ředitel turnaje Martin Vondráček
 vrchní rozhodčí Vojtěch Kazda
Přihlášky: do čtvrtka 13. 12. 2012 17,00 hodin,
 telefonicky na 777 908 033 nebo 724 151 783,
 e-mailem na mccgrady@seznam.cz nebo 
 voj.kaz@seznam.cz
 startovné 200 Kč na dvojici
 dříve přihlášená družstva mají samozřejmě 

přednost, takže neváhejte!!!
 kapacita je 10 družstev!
Losování: 15 minut před zahájením turnaje
Předpis: hraje se podle pravidel nohejbalu
Míče: zajistí pořadatel
Startují: hráči všech věkových kategorií
Disciplíny: nohejbalové dvojice
Nasazení: dle zvážení pořadatele
Systém soutěže: dvoustupňový: I. stupeň skupinový
  II. stupeň vyřazovací
Rozhodčí: z řad hráčů podle pokynů vrchního rozhodčího
Ceny: první tři týmy obdrží poháry (2 poháry 

pro jednu dvojici)
 cena pro nejlepšího nohejbalistu turnaje
 ceny pro všechny přihlášené!!!
 cenu dostane pouze ten, kdo vydrží

do závěrečného vzhlášení!
Časový pořad: 8,00 - 8,30 - prezentace 
 8,30 - zahájení dvouhry
 17,00 - předpokládané vyhlášení výsledků
 pořadatel si vyhrazuje právo časového posunu
Občerstvení: Pivo 11° Gambrinus, párky v rohlíku, guláš
Různé: SÁLOVÁ OBUV PODMÍNKOU!
 Martin Vondráček Vojtěch Kazda
 ředitel turnaje    vrchní rozhodčí

Pelhřimovská agentura Dobrý den, která zastřešuje v České republice 
oblast rekordů a kuriozit, pozvala výborného packého cyklistu Dana 
Polmana na slavnostní křest nového vydání „České knihy rekordů“. 
Slavnostního křtu knihy v Pelhřimově se poslední pátek v říjnu zú-
častnil spolu se svojí manželkou Šárkou a dcerou Danicou. Důvod jeho 
pozvání je uvedení jeho výkonu 880 km ze čtyřiadvacetihodinovky ve 
švýcarském Schötzu v knize rekordů. Tento výkon znamenal český 
rekord a dostal se tak mezi tři nejvýznamnější rekordy roku 2010. 
Packý biker Dan Polman dokázal za 24 hod. 13 minut a 41 sekund 
ujet na jízdním kole 880 km. Stal se tak prvním Čechem, který pře-
konal vzdálenost 800 km za 24 hodin. Jeho průměrná rychlost činila 
36,4 km/hod. Při tom překonal celkové převýšení 3328 m. Rekordu bylo 
dosaženo od 16 hod. 7. srpna do 16 hod. 8. srpna 2010 ve Švýcarsku 
na cyklistické čtyřiadvacetihodinovce ve Schötzu.
K tomuto vynikajícím rekordu jsme jeho držiteli položili několik otázek.

Dan Polman 
v České knize rekordů
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Na jakém kole jsi absolvoval ve Švýcarsku český rekord?
Česká fi rma Duratec sídlící v Touškově nedaleko Plzně mi půjčila 
špičkový karbonový rám a jeho kompletní osazení. Jiná česká 
fi rma mi dodala speciální aerodynamická kola s vysokým ráfkem. 
Ale když jsem je pár dní před závodem vybalil z krabice, zjistil 
jsem, že jsou nevycentrovaná a zadní náboj má neuvěřitelný od-
por – skoro se neotáčel. Nešlo s tím nic udělat – byla tam chyba 
ve výrobě. Takovou amatérskou práci jsem od nich fakt nečekal. 
Nakonec jsem na kolo musel dát obyčejné levné výplety, což mě 
štvalo, protože každý, kdo se věnuje silniční cyklistice, ví, že vedle 
rámu jsou výplety právě to nejdůležitější. Během 24 hodin vám 
tento komponent dokáže slušně zamíchat s časem... Jinak zbytek 
fungoval skvěle – karbonový rám od Duratecu je tuhý, a přitom 
velmi pohodlný. Jet čtyřiadvacetihodinovku na půjčeném kole,
na které není člověk dopředu zvyklý, je velký risk a já z toho měl 
slušný vítr. Nakonec se potvrdila i kvalita geometrie, protože v cíli 
jsem nikde necítil nějakou extrémní bolest. Jsem rád, že dnes 
karbonový model Cult vlastním – jel jsem na něm například i letos 
z Vídně pod Glockner v rámci projektu „Knock the Glock“.

Kolikátý jsi skončil v této švýcarské čtyřiadvacetihodinovce?
Skončil jsem tenkrát třetí. Vítěz měl obrovský náskok ze dvou 
důvodů. Byl to profesionální – tudíž lepší – cyklista nežli já a navíc
na něj v závodě jeli asi čtyři kluci, kteří mu stále nastupovali, 
a on jel v háku, což pravidla dovolují. Rozdíl mezi osamoceným 
amatérem a skupinou, která se řídí zásady profesionálního pojetí 
cyklistiky, je pak propastný. Vítěz ujel 995 km, což je dodnes svě-
tový rekord. Druhý v pořadí byl jedním ze skupiny vítěze – ujel 
taky 880 km, ale měl rychlejší poslední kolo. Třetí místo mě tenkrát 
překvapilo a dodnes si toho výsledku velmi cením. De facto mi 
druhé místo uteklo také kvůli hromadnému pádu, do kterého jsem 
se namotal, a kvůli tomu, že se mi z očí vyplavily čočky. Táta musel 
na hotel pro náhradní a já kroužil v noci chvíli poslepu.

Jel jsi do Švýcarska již s cílem překonat český rekord?
Tušil jsem, že to bude možné, když to počasí dovolí. A dovolilo, 
protože až na jeden asi hodinový liják bylo relativní bezvětří a tep-
lota „tak akorát“. Pro mě je ale důležité, jakou stopu tyto závody
ve mně zanechávají. Pokud se na to kouknu zcela nezaujatě – komu 
je po tom, kolik kdo je schopen ujet za jeden den? Rekordy tohoto 
typu jsou vlastně totální zbytečností. Jediný, komu slouží, jsem já, 
protože ve mně zůstal příběh, který mi navždy zůstane v hlavě, 
a život s takovými příběhy je fajn. Když má člověk z něčeho zava-
řenou hlavu, může ze „šuplíku“ vytáhnout například „Schötz“, zavřít 
oči a na chvíli tam zase být... Že to byl a je zrovna český rekord, 
je fajn, ale rozhodně ne to nejpodstatnější. Ale abych nemluvil jen
za sebe – věřím, že určité pěkné vzpomínky v hlavách mají i můj 
táta a brácha, kteří se o mě během závodu starali. Pravda, jeden 
smysl rekordy mají – baví lidi svou extrémností. Proto také vychází 
Česká kniha rekordů a podobné publikace. Je to taková přehlídka 
bláznů a coby Pačák jsem rád, že jsem se tam objevil taky.

Jak ses na tento závod připravoval?
Jak jinak – jezdil jsem hodně na kole. Zvládal jsem i čtyř-pětihodi-
nové tréninky. Byl jsem v top formě. Od té doby jsem tolik nikdy 
netrénoval a ani trénovat nebudu. Přeci jen čas strávený s malou 
dcerkou je mi milejší než najíždění nějakých velkých objemů. Sport 
si užívám jako amatér – žádné tréninkové plány, žádné závaz-
ky – ty mám jen v rodině a práci. Navíc čekáme další přírůstek
do rodiny, tak uvidíme, kolik času na to kolo zbude. Nějaký si ale 
udělám vždycky, to je jasný...

Kolik hodin jsi měl odjeto, když sis již byl jistý, že rekord padne?
Celkem pozdě, tipuji tak kolem devatenácté hodiny. Tempo 
bylo totiž extrémní a já byl dost „vyšťavený“. Věděl jsem, že
přes 800 km to pravděpodobně bude, ale od přírody se spíš pod-
ceňuji, a tak jsem si stále kladl otázku, jestli těch pět zbývajících 
hodin vydržím vůbec motat nohama. A vydržel.

V posledním koleV posledním kole

Kniha rekordu - Danův rekordKniha rekordu - Danův rekord

Proč se rekord udává tak zajímavým způsobem, kdy se 
neměřily metry přesně za 24 hod.?
Mají to tam tak zavedené – jakmile závodník projede do po-
sledního kola před 24. hodinou, tak se mu do výsledků počítá 
i další okruh s tím, že celkový čas je o to delší – tzn. čas mu běží
do doby, než ten okruh dokončí. Já to ani nevěděl, protože jsem 
projel cílem a slezl z kola s jistotou, že dokončit další okruh ne-
stihnu. Ale diváci na mě pořád řvali, ať to dojedu. A já je ujišťoval, 
že jsem dojel a můžu jít na pivko a nějakou „fl ákotu“ masa. Pak mi 
to jeden organizátor vysvětlil a já ještě zatnul zuby a to čestný 
kolečko dal. Táta, rovněž neznaje pravidel, na mě řval, kam jedu. 
A já na to jen, že si dám ještě jedno kolo. Musel si myslet, že 
jsem se fakt už totálně pomátl.

Když to propočtu zpětně, podle průměrné rychlosti, tak mně 
vychází, že jsi ujel za 24 hod. přesně 873,6 km.
Za to ti děkuji, takhle jsem to nikdy nepočítal. Matika mě nikdy 
moc nepřitahovala. Těch skoro 14 minut navíc bylo neskutečně 
dlouhých. Ani si nedokážeš představit, jak jsem se na těch „bl-
bejch“ 6,4 km nadřel... :-)

Čím se lišily podmínky ve Schötzu od podmínek na novo-
packé čtyřiadvacetihodinovce, která je každoročně v našem 
městě pořádána?
Lišily se v mnoha ohledech. Po organizační stránce to je závod
na úplně jiné úrovni. Celý 10 km dlouhý okruh byl uzavřen pro 
auta – občas tam pustili nějaké „místňáky“ – ti ale jeli tak, 
že o nich člověk skoro nevěděl. Když viděli cyklisty, zastavili 
u krajnice. Další velký rozdíl byla kvalita asfaltu. Přece jen
ve Švýcarsku je na opravy silnic asi více peněz než u nás... 
V Schötzu startovalo také mnohem více závodníků, včetně 
profesionálních cyklistů. Když se jezdí naše čtyřiadvacítka, kte-
rou jsem jel dvakrát na půjčeném (už v té době veteránském) 
kole, mám vždy nějaký důležitější závod na MTB, nebo jsem 
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pracovně mimo ČR. Je to už dlouho, ale tento závod stále nosím 
v srdci a vzpomínky na něj jsou neuvěřitelně živé. Nestane se 
mi například, abych si při vjezdu do Roškopova nevzpomněl
na otočku packé tratě a na asfaltu vždycky hledám ten žlutý 
puntík uprostřed silnice. Pamatuji si přesně, kde jsem byl na 
záchodě, co jsem kde jedl. Je to asi proto, že to byl první závod 
tohoto typu, co jsem absolvoval.

Zúčastnil ses ještě někde mimo Novou Paku a Schötz po-
dobné čtyřiadvacetihodinovky?
V roce 2007 jsem jel čtyřiadvacetihodinovku v Újezdě u Brna. Byla 
to nejextrémnější čtyřiadvacítka, co jsem kdy jel. Přišla tam průtrž 
mračen a stalo se mi taky, že jsem na kole zajel až po řidítka
do vody. Vítr foukal takový, že galusky na mokrém asfaltu ujížděly 
samovolně do stran a kolo bylo mnohdy neovladatelné. Celkem 
dlouho jsme se na trati pohybovali jen tři – tři největší magoři... 
Nakonec jsem ten závod s náskokem vyhrál a překonal do té doby 
platný rekord trati, když jsem ujel 725 km. Trať v Újezdě byla 
oproti té packé celkem nepříjemná – více stoupání a hlavně i dva 
železniční přejezdy. Letos tam byly skvělé podmínky a myslím, že 
ten rekord někdo překonal, což je dobře, protože rekordy tu jsou 
hlavně proto, aby se překonávaly – v tom je jejich kouzlo a také 
ošemetnost a vlastně i pomíjivost, až jistá zbytečnost.

Ještě k rekordům: Rekord packé čtyřiadvacetihodinovky držel 
Dan Polman z roku 2004 výkonem 719, 89 km. Při patnáctém roč-
níku ho překonal Rudolf Cogan, když ujel 731,43 km. Český rekord 
do doby, než ho překonal Dan Polman, činil 789 km. Světový rekord 
drží Švýcar Marcel Renggli (995 km), který vytvořil během toho 
samého závodu v Schötzu, jako Polman, český rekord.
Daniel Polman není jediný Pačák, o kterém je zmínka v České knize 
rekordů. Je zde rovněž psáno o rekordu MUDr. Tomáše Roučky 
v nejdelší nepřetržité sérii absolvovaných dálkových pochodů. 
Tomáš Roučka absolvoval bez přerušení sérii 43 ročníků dálkových 
Novopackých pochodů - každý v délce 50 km v letech 1969 – 2011 
v okolí Nové Paky. V České knize rekordů jsou uvedeny i některé 
další rekordní výkony packých občanů jak z oblasti sportu, tak 
i mimo ni.

Míla Pour

Barevné značky krášlí cesty krajem,
ať svítí slunce, ať si zaprší,

rád projde po nich každý, kdo má zájem
o hory nebo Podkrkonoší.

Mám rád Novopacko: krajinu, v níž k vidění jsem na jaře, v lé-
tě, na podzim a v zimě – na kole, pěšky i na běžkách. Tam 
vlní se Oleška i Javorka, hrdé Staropacké hory neshýbají se
před blízkými velikány Krakonošova panství, tajemná Sýkornice 
ukrývá pozoruhodný vodopád, velebný Kumburk hlásí se o trochu 
pozornosti. Rád účastním se akcí Klubu českých turistů TJ Nová 
Paka, jež rozprostřeny jsou do celého turistického roku. O první 
listopadové sobotě 2012 vyrazil jsem na POSLEDNÍ POCHOD ROKU 
do míst důvěrně známých.

Poslední pochod roku

Stará škola ve Staré PaceStará škola ve Staré Pace

Již přeprava z Jičína do Nové Paky může se zdát někomu dosti 
neobvyklá. V doprovodu syna Lukáše využili jsme z Jičína do místa 
startu vlakové spojení, což pochopí pouze ten, komu je cestování 
po železnici zálibou. Již v 6:45 zaregistrováni na startu upsali jsme 
se pěší trase 35 km. Pořadatel Josef Pilař – ve snaze uchránit nás 
před obtížnými blátivými úseky – nabídl nám docela jinou variantu 
trasy než avizována byla. Prokázali jsme mu však malou úctu a vydali 
jsme se tak, jak v itineráři stálo: jednak proto, že bláto k podzimním 
turistickým aktivitám prostě patří, jednak proto, že značené cestě 
z Nové Paky do Borovnice věnovali jsme v posledních letech malou 
pozornost. V samoobsluze na náměstí T.G.M. zakoupili jsme dva koláče 
k rychlému použití a po modré značce vydali jsme se ven z města. 
Stoupáním nehlubokým lesem k Husovu kopci překonali jsme ost-
rou hranici mezi civilizací a přírodou, v polním úseku vylekali jsme 
několik kusů srnčí zvěře. V úvozové cestě přetrvával první sníh, jenž 
počastoval krajinu před týdnem. Prošli jsme kolem domků Na Patříně 
a prošli dalším krátkým lesním úsekem. Po levé straně upozornil na 
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sebe Kozinec, v blízkém Vidochově přívětivě vyhlížel kostel sv. Andělů 
Strážných. Sestoupili jsme do Stupné, abychom se nadechli pro mírné 
stoupání. Následovala Borovnice, jejíž kostel sv. Víta je vskutku skrom-
nější, než ten v hlavním městě. Krátce po čtvrt na devět přešli jsme
na značku žlutou. Konstatovali jsme, že naše mapa není již nejmladší: 
značka nevede již na vrchol Čistecké hůry (587 m), avšak po jejím 
úpatí. Přišli jsme do Horek u Staré Paky, kde očekávala nás značka 
zelená. Shledali jsme, že jejich několik desítek metrů místně příslušný 
značkař moudře odklonil z frekventované silnice (v oné chvíli hojně 
využívané spěchajícími osádkami aut) vedoucí do Krkonoš, čímž ochrá-
nil procházející turisty před vozidly. Nad Horkou jsme posvačili chléb 
a čaj z termosky, při této činnosti pozorovali jsme svahy krkonošské, 
které lehce zakrýval jemný opar. Vystoupali jsme do blízkosti vrcholu 
Kozince, poté nadmořskou výšku snižovali jsme až k Veselce. Na kon-
trole nás pořadatel Josef Tauchman osvěžil nápoji, Lukáše čajem, já 
jsem si dopřál pivo osvědčené značky Kryštof z Nové Paky. Po silnici 
sešli jsme do Levínské Olešnice, kde u vlakové zastávky napojili jsme 
se na další úsek zeleně značený. Mezi železniční tratí a říčkou Oleškou 
kráčeli jsme do Ždírce, po levé straně dávaly krásně zalesněné kopce 
najevo, že je budeme brzy překonávat. Nejprve jsme ovšem museli 
dojít k rozcestí Hvězda, jež nachází se u bývalého lomu. Tam zařadili 
jsme před jedenáctou hodinou další svačinu, abychom načerpali po-
třebnou energii pro překonání Staropackých hor. Od telekomunikační 
stavby na jejich vrcholu opustili jsme lesní úsek, přičemž otevřel 
se krásný pohled na Starou Paku s kostelem sv. Vavřince v údolí,
na protějším svahu poprvé spatřili jsme Kumburk. Prošli jsme kolem 
roubené staré školy z konce 18. století i školy současné – zděné 
(teprve stoleté) k turistickému rozcestí. Zelené značce zůstali jsme 
i nadále věrni, abychom do kopce šli polními cestami a nehlubokým 

Oleška u ŽdírceOleška u Ždírce

remízem. Minuli jsme sochu Panny Marie a dotkli se osady Brdo, jež 
uvítala nás úsekem hojně blátivým. Od rozcestí Skalka pod Kumbur-
kem nás vedla značka červená. Itinerář trasy jsme dodrželi a zamířili 
na zříceninu hradu Kumburk (642 m). Výhledy byly čistší ve směru 
k Českému ráji, své hory stále tajil Krakonoš lehkou mlhou. Vrátili jsme 
se ke Skalce a po červené značce prošli Brdo. Z volné krajiny odebrali 
jsme se do lesa a přes Poštmistrovský kopec a kolem 13:45 přišli 
jsme zas do Nové Paky. Ve skautské klubovně převzali jsme diplomy 
a pohovořili s pořadateli tradiční podzimní akce, které zúčastnilo se 
letos 231 turistů. Spokojeni se svou účastí na zdařilé turistické akci 
opustili jsme se synem Lukášem Novou Paku vlakem ve 14:25. 

Mám rád krajinu Novopacka, rád vrátím se zas někdy do jejích 
krásných míst, třebaže je důvěrně znám. 

Ing. Jan Vaníček

Los poslal sokolky k sedmému a osmému kolu do Pardubic. Oba 
celky v Polabí nebyly pro packé basketbalistky větší překážkou, 
a tak si odvezly dvě snadná vítězství, která je posunula na prvé 
místo tabulky VBL žen.

SŠB Pardubice – Sokol Nová Paka 65:41 (8:17, 18:37, 32:50)

Jednoznační převaha hostujících basketbalistek, které zvítězily 
v jednotlivých čtvrtinách a nakonec odešly z haly se čtyřiadvace-
tibodovým rozdílem. Střelecky se opět prosadily Jitka Matoušová, 
která nastřílela 20 bodů ochucených čtyřmi trojkami, se 17 body 
nezůstala daleko zpět Pavla Kalendová, když střeleckou bilanci 
trojek sokolek vylepšila o další tři. Tentokráte se střelecky vy-
lepšila i pivotka a kapitánka družstva Pavlína Jislová, která se
do zápisu zapsala čtrnácti body.
Matoušová 20, 4x3, 0/0, 1, Kalendová 17, 5x3, 5/4, 4, Jislová P. 14, 
0/0, 3, Vršťalová 5, 6/1, 2, Podrazilová 4, 0/0, 2, Jislová T. 3, 4/3, 
1, Fejfarová 2, 0/0, 1.
Trestné hody: 22/9 (40,9%) :15/8 (53,3%), trojky: 9:6, fauly: 9:17.
Utkání řídili Zima a Frátrik.

TJ Pardubičky – Sokol Nová Paka 68:101 (16:23, 33:60, 47:78)

K utkání neodjely Pavla Kalendová a Lucka Fejfarová, které 
nahradily Havlínová s dorostenkami Marečkovou, Hruškovou 
a Machovou. Utkání bylo od prvého rozskoku jasnou záležitostí 
hostujícího týmu, který díky sedmatřiceti bodům ve druhé čtvrtině 
nadělil nakonec domácím stovku. „Daly jsme sice stovku, ale od 
slabých Pardubiček dostat 68 bodů není nic pěkného,“ komento-
vala nedělní výsledek kapitánka Pavlína Jislová.
Podrazilová 26, 2/0, 2, Jislová P. 23, 5/4, 2, Vršťalová 12, 0/0, 2, 

Sokolkám zachutnal
pardubický perník

Havlínová 10, 0/0, 1, Matoušová 9, 1x3, 0/0, 3, Jislová T, 7, 4/3, 3, 
Marečková 7, 2/1, 2, Hrušková 6, 2/2, 2, Machová 1, 2/1, 5.
Trestné hody: 29/16 (55,2%) : 17/11 (64,7%), trojky: 2:2,
fauly: 19:22, 5 faulů: 0:1 (Machová).
Utkání řídili Vacek a Kmošek.

Míla Pour

Pětadvacet soutěžících, od těch nejmenších až po muže, si přišlo
do novopacké sokolovny porovnat svoji sílu a obranost na 5. ročníku 
Přeboru Nové Paky ve šplhu na tyči a na laně, který uspořádala 
novopacká Tělocvičná jednota Sokol. Největším překvapením byl 
čas Petra Geigera ve šplhu na 4,5 m dlouhém laně se startem
ze sedu, kdy výkonem 3,03 sec. překonal, o více než čtyři desetiny 
výborný loňský rekord Petra Barborky (3,47). Tento rekord překonal 
a vítězstvím získal pohár se startem ze sedu na 4,5 m dlouhém 
laně. Svůj loňský dorostenecký rekord 4,02, překonal letos Petr 
Geiger bez jediné setiny o sekundu. Na tyči 3 m byl bezkonku-
renčně nejlepší žák Matěj Vik výkonem 2,45, čímž zlepšil o pět 
setin loňský nejlepší výkon M. J. Kučery (2,5). Soutěžící ve všech 
kategoriích šplhali vždy dvakrát a hodnotil se lepší čas.
Výsledky: Muži (lano 4,5 m ze sedu bez přírazu): 1. Petr Geiger 
(Vidochov) 3,03, 2. Václav Merhulík 14,4, dorostenci: (lano 4,5 m 
ze sedu bez přírazu): 1. Martin Macek 4,02, 2. Tomáš Staněk 7,03, 
dorostenky: (tyč 4,5 m s přírazem): 1. Anna Havlíčková 5,95, děti 
(2006 a mladší): (tyč 3 m s přírazem): 1. Matěj Kracík 7,39, 2. Ši-
mon Vedral 8,29, 3. Anna Viková 8,77, žáci 2003-2005: (tyč 3 m 
s přírazem) 1. Matěj Vik 2,45, 2. Jan Cogan 2,95, 3. Ondřej Cogan 
3,51, žáci 2001 - 2002: (tyč 4,5 m s přírazem) 1. M. J. Kučera 5,32, 
2. Jaroslav Veber (Hořice) 8,73, 3. Jakub Řeháček 13,39, žáky-
ně 2001 - 2002: (tyč 4,5 m s přírazem) 1. Klazarová Helena 6,2,
žákyně 1997 - 2000: (tyč 4,5 m s přírazem) 1. Anna Rudolfová 5,61, 
2. Aneta Růžková 5,82, 3. Pavlína Jánská 8,15. Míla Pour

Novopacký šplh v novém rekordu 


